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آیا حضور افغانستانی ها در ایران خطرناک است؟
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نگاهی به گیشه در تابستان؛
از فسیل ۷۳ میلیاردی 

تا ارثیه ۱۶ میلیونی
هفته اول از فصل پاییز هم به پایان رسید و شاید اکنون 
زمان آن است که نگاهی به آمار فروش سینماهای کشور 
در فصل قبل و البته پاییز پیش رو داشــته باشــیم.  به 
گزارش روزنامه »صبح امروز« به طور کلی میزان استقبال 
از ســینماها در فصل تابستان بیش از سایر فصول است؛ 
هرچند که شــرایط در ســال جاری کمی متفاوت بود. 

چراکه تابستان مصادف با محرم و صفر بود؛ اما...

حسین فاطمی: با وجود آنکه طی روزهای اخیر اخبار 
متعددی دال بر عادی سازی روابط رژیم صهیونیستی 
و عربستان ســعودی با میانجی گری ایالات متحده 
آمریکا مخابره شده است، اما بی شک تمام تحلیلگران 
بر این گزاره متفق القول هستند که مسیر پیش رو، 
نه برای ریاض، نه برای تل آویو و نه برای واشــنگتن 
مسیر چندان آسانی نخواهد بود و بن سلمان، بنیامین 
نتانیاهــو و جو بایدن باید با مشــکلات، چالش ها و 
موانع بســیاری دست و پنجه نرم کنند. به خصوص 
دو »بی« )بن سلمان و بنیامین نتانیاهو( بیش از هر 
کسی درگیر این چالش ها خواهند بود. در همین باره 
شالوم لیپنر، عضو ارشد پیشین برنامه خاورمیانه در 
شورای آتلانتیک طی تحلیلی برای نشریه فارن پالسی 
که ایســنا بخش هایی از آن را منتشر کرده، نوشت 
که توافق عربســتان و رژیم صهیونیستی به عنوان 
جایزه بزرگی برای دیپلماسی خاورمیانه معاصر تلقی 
می شود، اما موانع زیادی بر سر راه وجود دارد. بایدن 

طی مناظره انتخاباتی خود در سال ۲۰۱۹ وعده داده 
بود که تسلیحات بیشتری به عربستان نمی فروشد و 
در عوض این کشور را وادار می کند تا بهایی را بپردازد.

 از طرف دیگر محمد بن ســلمان باید اسرائیل را به 
رسمیت بشناسد؛ طرفی که حتی نامش در نقشه های 
رســمی عربستان ســعودی به چشــم نمی خورد. 

همچنین دولت جو بایدن صراحتــا اعلام کرده که 
انتظارات این است که اسرائیل امتیازهای چشمگیری 
به فلسطینی ها اعطا کند. اما مشکلی که ریاض اخیرا 
متوجه آن شده این است که نتانیاهو »آزادی عمل« 
جهت اعطای حداقل امتیازات به فلسطینی ها را ندارد.

مقامات راست افراطی کابینه مانند ایتامار بن گویر، 
وزیر امنیت داخلی و بتسلئیل اسموتریچ، وزیر دارایی 
مخالف اعطای امتیازاتی به فلســطینی ها هستند و 
شخصی مثل اســموتریچ عملا جلوی تعهدات این 
دولت را جهت کاهش محدودیت های اقتصادی علیه 
فلسطین گرفته  است. نشریه آمریکایی فارن پالسی 
در پایــان تاکید می کند: ظاهرا کابینه فعلی نتانیاهو 
قادر نیست با همزیستی مسالمت آمیز به یک دستاورد 
تاریخی با عربستان سعودی دست پیدا کند. همچنین 
با عدم وجود داوطلبی برای جایگزینی اســموتریچ و 
متحدانش، ظاهرا بعید اســت نتانیاهو بتواند به این 

زودی  به مقصودش برسد. صد البته که ...

شرط و شروط ریاض و واشنگتن برای همدیگر و مسیر پیش روی عادی سازی

راه نه چندان آسان دو »بی«

سدها کم آب و چشم ها به آسمان
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کمترین بارندگی در سال آبی گذشته به نام »خراسان رضوی« ثبت شد؛

بحران ناتمام خشکسالی
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آیا حضور افغانستانی ها در ایران خطرناک است؟
طی ماه های اخیر، ویدئو ها و تصاویری 
از حرکت گســترده مهاجران افغان به 
ایران در شــبکه های اجتماعی منتشر 
و پربازدید شده اســت. گرچه زمان و 
مکان دقیق این تصاویر ویدئو ها و حتی 
صحتشان قابل تایید نیست، اما برخی 
کاربران، رسانه ها و مســئولان به این 

موضوع واکنش نشان داده اند.
فرارو نوشت: تعداد مهاجران افغانستانی 
ساکن تهران به علت ورود غیرقانونی و 
قانونی این مهاجران به کشور، به طور 
دقیق، عملا غیرممکن اســت. اما پس 
از سقوط دولت پیشــین این کشور و 
به قدرت رســیدن طالبان، هزاران تن 
از نظامیان پیشین، خبرنگاران، فعالان 
مدنی، سیاست مداران و سایر شهروندان 
افغانســتان به ایران مهاجر شــده اند. 
آمار های ســازمان ملل نشان می دهد 
۷۸۰ هزار پناه جوی ثبت شــده و ۲.۶ 
میلیون افغان بدون اسناد و ۶۰۰ هزار 
نفر با اسناد قانونی در ایران ساکن شده 
اند. آمار های رســمی که سال گذشته 
از سوی حســین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه ایران منتشر شده به عدد 
تقریبی پنج میلیون مهاجر افغان، اشاره 

دارد.
روزنامه جمهوری اسلامی اخیرا در یک 
گزارش انتقادی به عدد هشت میلیون 
افغانستانی مهاجر ســاکن ایران اشاره 
کرده اســت، اما این عدد نیز ســند و 
مدرک قانونی و معتبر ندارد. توجه افکار 
عمومی به موضوع مهاجران افغانستانی 
طــی هفته های اخیر بــا واکنش های 
رسمی نیز همراه شــده است. حسن 
همتی رئیس کمیته امنیت کمیسیون 
امنیــت ملی مجلس معتقد اســت به 
کارگیری اتباع توسط صاحبان کارخانه 
و حرف مختلف، تخلف است وی در این 
خصوص گفــت: »ورود افراد غیر مجاز 
به کشــور باعث افزایش جرم و جنایت 
می شــود چراکه این افراد شناســایی 
نشدند و در صورتی که جرم و جنایت 
انجام دهند نمی توان آن ها را پیگیری 
کرد. بنده مخالف ورود اتباع غیر مجاز 
به کشور هستم و این مساله بیشتر در 
مورد اتباع غیر مجاز کشور افغانستان 
مطرح می شود؛ با توجه به اطلاعاتی که 
در دسترس است، تعداد زیادی از اتباع 
غیر مجاز، بعد از حضور طالبان و داعش 
در افغانستان، ورود غیر قانونی به ایران 
داشــتند و در مناطقی از تهران و سایر 

نقاط کشور سکنی گزیدند.«
جلال رشــیدی کوچی، نماینده مردم 
مرودشت در توئیتی نوشت: »با احترام 
به اتباع قانونی، معتقدم تا دیر نشــده 
باید هزینه ها برای مهاجرین غیرقانونی 
و کســانی که امکانــات در اختیار این 
افراد می گذارند چنان افزایش یابد که 
ماندن در ایران برایشان به صرفه نباشد. 
اگر دولت فکر عاجلی، نکند به زودی با 
چالش های امنیتی و اجتماعی ناگواری 

روبرو خواهیم شد.«
میثم مهدی پور مشــاور کاظمی قمی 
سفیر و نماینده ویژه ایران در افغانستان 
در واکنــش به نشــر خبر هایی مبنی 
بر روند افزایشــی مهاجران افغانستانی 
به ایران، نوشــت: »۱- برخلاف اخبار 
مغرضانه ایــن روزهــا، ورودی مرز ها 
خلوت است و کشور نیز هیچ انگیزه ای 

افزایش تعداد پناهجویان  در خصوص 
افغانســتان نــدارد. ۲- طرح انســداد 
فیزیکــی مرز ها تصویب و با جدیت در 
حال اجرا است امید است با اجرای این 
طرح بخش اعظمی از ورود غیرقانونی 
حل شود. ۳-اخراج پناهجویان، راه حل 
مشکل موجود نمی باشد )چند روز دیگر 
از طریق غیرقانونی وارد می شوند( فارغ 
از هزینه ای که به کشور تحمیل می شود. 
۴-هماهنگی جزایر تصمیم گیر کشور 
در موضوع افغانستان - تعریف صحیح از 
افغانستان )فرصت یا تهدید( - عمل به 
نقشه راه در قبال افغانستان و.... راهکار 

اساسی می باشد.«
با توجه به این شــرایط پرســش هایی 
مطرح است، از جمله این که آیا حضور 
مهاجران افغان در کشور، با چالش هایی 
همراه خواهد بــود و بهترین راهکار ها 
برای حفظ ثبات و امنیت کشور در کنار 

پذیرش مهاجران و اتباع بیگانه چیست؟ 
کیومرث سرمدی واله، نماینده همدان 
در مجلس یازدهم و عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی در 
گفتگو با فرارو به این پرســش ها پاسخ 

داده است:
لزوم نظارت و کنترل ورود اتباع بیگانه

 کیومرث سرمدی واله گفت: »در یک 
نگاه کلــی باید بپذیریم که اســتکبار 
جهانی در همــه زمینه ها و به ویژه در 
بحث اخلال در توســعه کشور ما فعال 
بوده و هســت و احتمــالا خواهد بود. 
آن ها از هر روشــی برای نفوذ در کشور 
و ایجاد مشکلات اســتفاده می کنند. 
طبیعتا در بحــث افزایش مهاجران به 
کشــور و به ویــژه مهاجرانی که بدون 
مجوز و گذرنامه رسمی و معتبر قانونی 

وارد کشور ما می شــوند نیز مسئله از 
حساسیت بسیار بالایی برخوردار است و 
می تواند منجر به مشکلاتی حاد شود.«

وی افزود: »همزمان با افزایش جمعیت 
امکانات کشور  از  مهاجران، اســتفاده 
توسط مهاجران نیز افزایش پیدا می کند 
و ممکن است مشکلاتی در این زمینه 
رخ دهــد. افزون بر این ها، گرچه ورود 
مهاجران به کشور فی النفسه خطرناک 
نیست، اما می تواند مخاطراتی امنیتی 
را در ســطح مناطق مختلف کشــور 
ایجاد کند. ایــن مخاطرات با توجه به 
حجم بالای جمعیتی کــه احتمالا از 
مسیر های قانونی به کشور وارد نشده اند 
و البته گذرنامه معتبر نیز ندارند، جلوه 
پررنگ تری خواهد داشت؛ بنابراین من 
بــه عنوان یکی از اعضای کمیســیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی، تاکید 
دارم که بحث مهاجــران غیرقانونی و 

حتی قانونی و به ویژه مهاجران افغان، 
به نظارت و برنامه ریزی مشخص نیاز 
دارد. اگر این نظارت و برنامه ریزی انجام 
نشود، بدون شک در آینده ای نه چندان 
دور با مشکلاتی ملموس و سنگین در 

سطح کشور مواجه خواهیم شد.«
اهمیت بازبینی قوانین مهاجرتی و 

مهاجرپذیری
عضــو کمیســیون اجتماعی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: »بدون شک 
افزایش جمعیت مهاجــران در ایران، 
با توجه به وضعیت حســاس کشور، به 
تدبیر سیاسی اجتماعی نیاز دارد. یکی 
از این تدابیر، تدوین قوانین مترقی است. 
منظور از قوانین مترقی، قوانینی است 
که بــا وضعیت فعلی جامعه همخوانی 
داشته باشد. معتقدم که حاکمیت باید 

به این موضوع ورود پیدا کند. چگونگی 
ورود ایــن مهاجران به کشــور باید به 
شــکل کامل رصد شــده و با قوانین 
جدی تــری کنترل شــود. در مرحله 
بعدی، وضعیت ســکونت  مهاجران در 
کشور نیز حائز اهمیت است. نوع اقامت 
این افراد و چگونگی بهره مندی آنان از 
امکانات کشــور، نیازمند بازبینی و باز 
تدوین اســت. در این مسیر از یک سو 
به نظارت جدی و همه جانبه و از سوی 
دیگر به قوانینی که جهان شمول باشد 
و همه مخاطرات آتی را پیش بینی کند 
نیاز داریم. افزایش جمعیت مهاجران در 
ایران بدون تدبیر تدبیل به یک معضل 
خواهد شــد که حل آن چندان ساده 

نیست.«
وی افزود: »در حال حاضر، در بدو ورود 
اتباع بیگانه و به ویژه افغان ها به ایران، 
شــاهد راهکار خاصی نیستیم. این در 
حالی اســت که بار ها از مهاجرت های 
غیرقانونی به کشــور آسیب هایی دیده 
ایم. وقتی مهاجران به شکل غیرقانونی 
وارد کشور می شوند، نه قابل ردیابی و 
پیگیری هستند و نه جا و مکان کار و 
زندگی مشخصی دارند. همین موضوع، 

یک مسئله قابل توجه است.«
نماینده مردم همدان در مجلس یازدهم 
گفــت: »تاکید می کنــم که در بخش 
قوانین، با کاستی هایی در مبحث اعطای 
تابعیت دائم یا موقت رو به رو هستیم. 
به همیــن دلیل نیز تصــور می کنم، 
بازنگــری در حوزه قوانین موجود، یک 
ضرورت اســت و باید مورد توجه قرار 
گیرد. ایــن نکته را هم فراموش نکنیم 
که جمهوری اســلامی ایران، بر اساس 
سیاست های انسان دوستانه و دینی، با 
توجه به مشکلاتی که مردم افغانستان 
دارند، ســالها، میزبان مردم این کشور 
همسایه بوده است. این نکته هم مهم 
است که همیشه بخشی از این جمعیت 
مهاجر، قدردان جمهوری اسلامی بوده 
و بدون مشکل در کشور ما کار و زندگی 
کرده اند، اما به هر حال، به سیاســت 
گذاری هایی نیاز  داریم که در آینده با 
رشد بی ضابطه جمعیت مهاجران )از 
هر کشوری( رو به رو نشده و با عوارض 

آن دست و پنجه نرم نکنیم.«

بدون شک افزایش جمعیت مهاجران در ایران، با توجه به وضعیت 
حساس کشور، به تدبیر سیاسی اجتماعی نیاز دارد. یکی از این 

تدابیر، تدوین قوانین مترقی است. منظور از قوانین مترقی، قوانینی 
است که با وضعیت فعلی جامعه همخوانی داشته باشد. معتقدم که 

حاکمیت باید به این موضوع ورود پیدا کند. چگونگی ورود این 
مهاجران به کشور باید به شکل کامل رصد شده و با قوانین جدی 
تری کنترل شود. در مرحله بعدی، وضعیت سکونت این مهاجران 

در کشور نیز حائز اهمیت است

,,

خبر فوری قطر درباره زمان توافق ایران و آمریکا
سخنگوی وزارت  خارجه قطر گفت که پس 
از توافق مبادله اسرا بین ایران و آمریکا، امکان 
دستیابی به تفاهمات جدید افزایش یافت. به 
نقل از ایلنا، ماجد الانصاری، گفت که پس از 
توافق مبادله اسرا بین ایران و آمریکا، امکان 
دستیابی به تفاهمات جدید افزایش یافت. 

الانصاری خاطرنشان کرد: »توافق شده است 
که موضوعات اختلاف نظر در پرونده هسته ای 
ایران به پرونده های کوچک تبدیل شــود تا 
مذاکرات در مورد آنها تسهیل شود و وجود 
یک پلتفرم بشردوستانه در دوحه، مذاکرات 
و دستیابی به توافق را تسهیل می کند.« وی 

افزود: »منتظر تحولات مثبت در این زمینه 
در دوره آتی هستیم.« وی با تاکید بر اینکه 
کشورش مخالف گسترش تسلیحات هسته ای 
در منطقه است، بر لزوم خلع سلاح و حذف 
این سلاح ها از کشورهای دارنده آن و در راس 

آنها رژیم صهیونیستی تاکید کرد.

چهره شاخصی در انتخابات حضور ندارد
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اینکه برخی سخن از ائتلاف 
می زنند اساســا بی معنی اســت زیرا مثلا آقــای لاریجانی که نه 

خودش به میــدان آمده و 
نه تشــکیلاتی ایجاد کرده 
که ائتلاف با او معنی داشته 
باشــد. اصلاح طلبان هم به 
هیچ وجه ســازوکاری برای 

ائتلاف پیش بینی نکرده اند.
 از جبهــه اصلاحات صدای 

واحدی درباره اصل شرکت در انتخابات به گوش نمی رسد و نیز در 
بین آنهایی که موافق شرکت در انتخابات هستند هم رویکرد واحدی 
برای چگونگی ورود به انتخابات دیده نمی شود؛ به نحوی که برخی 
می گویند بهتر است بار دیگر با سیاست ائتلاف پیش برویم و برخی 

هم باور به حفظ هویت اصلاح طلبی در انتخابات دارند.
علی محمد نمازی، عضو حزب کارگزاران سازندگی، درباره این موضوع 
به »نامه نیوز« گفت: »برگزاری انتخابات چند بخش دارد؛ نخست 
رأی دهندگان هستند که این بخش اصلا آماده انتخابات نیستند. به 
این معنی که جامعه نسبت به انتخابات سرد و بی انگیزه است. بخش 
دیگر نامزدهای انتخابات هستند که در این قسمت هم نامزدهای 
شاخص به میدان نیامده اند و عملا نامزدی را مشاهده نمی کنیم که 
بتواند در مردم انگیزه ای برای شرکت در انتخابات ایجاد کند. در بین 
اصلاح طلبان هیچ نامزد شاخصی در انتخابات ثبت نام نکرد و حتی 

در بین اصولگرایان هم چهره های مطرحی را نمی بینیم«.
او ادامــه داد: »همچنیــن نوع نظارت بــر صلاحیت ها هم طوری 
نیست که مردم و فعالا سیاسی چه برای انتخاب کردن و چه برای 
انتخاب شدن انگیزه پیدا کنند. من تصور می کنم تکنون زمانی که 
باید یک آشــتی ملی ایجاد شود تا مردم نسبت به عرصه سیاست 
امیدوار شــوند  و قانع شوند که فضای رقابتی در عرصه سیاسی از 

بین نرفته است«.
این فعال سیاسی همچنین بیان کرد: »اینکه برخی سخن از ائتلاف 
می زنند اساسا بی معنی است زیرا مثلا آقای لاریجانی که نه خودش 
به میدان آمده و نه تشــکیلاتی ایجاد کرده که ائتلاف با او معنی 
داشته باشد. اصلاح طلبان هم به هیچ وجه سازوکاری برای ائتلاف 

پیش بینی نکرده اند«.
نمازی در پایان درباره سخنان اخیر غلامحسین کرباسچی هم گفت: 
»من هم مانند آقای کرباسچی قائل به مشارکت در انتخابات هستم 
و حتی وقتی پیش ثبت نام انجام شد، در گفت وگو با خود شما گفتم 
که بهتر است جبهه اصلاحات مردم را دعوت به مشارکت حداکثری 
کند اما گرچه اصل حرف آقای کرباسچی مبنی بر اینکه راه دیگری 
جز انتخابات وجود ندارد درست است اما برای گفتن این حرف دیر 
است. به این معنی که بله همه دوست داریم که در کشور اصلاحات 
انجام شود و حتما اصلاحات میسر نمی شود مگر با انتخابات اما وقتی 
شیوه بررسی صلاحیت ها و نامزدهای موجود و نوع مواجهه نهادهای 
تصمیم ساز با امر انتخابات را می بینیم، در می یابیم که در حال حاضر 

انتخابات به معنای واقعی خودش در کار نیست«.

تا انتخابات

نیم نگاه

لی
داخ

ت 
یاس

س

انتقاد ذوالنور از غیبت ۹0 نماینده 
در بررسی لایحه برنامه هفتم

به گــزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، در ادامه جلســه علنی روز 
چهارشنبه ۵ مهر مجلس شــورای اسلامی و در جریان بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه،سیدغنی نظری نماینده مردم اردبیل 
در تذکری عنوان کرد که چرا در زمان بررسی لایحه برنامه هفتم 
توسعه بیش از ۹۰ نماینده غیبت دارند تا آنجا که اگر نماینده ای 
از صحن خارج شود، مجلس عدد کافی برای رای گیری نخواهد 
داشــت. در ادامه حجت الاســلام مجتبی ذوالنور نائب رئیس 
مجلس که ریاست جلسه را برعهده داشت در پاسخ به تذکری 
این نماینده گفت: بررسی بودجه سنواتی سالی یکبار در دستور 
کار مجلس شورای اسلامی قرار می گیرد ولی هر پنج سال یکبار 
بررسی لایحه برنامه توسعه در دستور کار مجلس است که یکی 
از مهم ترین دستور کارها است. اما در چنین زمانی بیش از ۹۰ 
نفر از نمایندگان در جلســه حضور نداشته و غایب هستند که 

زیبنده نیست.
وی افــزود: البته تعدادی از همــکاران به همراه رئیس مجلس 
شورای اســلامی در اجلاس بریکس در آفریقای جنوبی حاضر 
شــدند ولی به رغم اینکه نمایندگان با وجدان کاری در صحن 
مجلس فعالیت دارند، اما از همین تعداد حاضر هم حدود ۴۰ نفر 

در رای گیری شرکت نمی کنند.
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حسین فاطمی: با وجود آنکه طی 
روزهــای اخیر اخبار متعددی دال بر 
عادی سازی روابط رژیم صهیونیستی 
و عربستان ســعودی با میانجی گری 
ایالات متحده آمریکا مخابره شــده 
است، اما بی شــک تمام تحلیلگران 
بر ایــن گزاره متفق القول هســتند 
که مســیر پیش رو، نه برای ریاض، 
نه برای تل آویو و نه برای واشــنگتن 
مسیر چندان آسانی نخواهد بود و بن 
سلمان، بنیامین نتانیاهو و جو بایدن 
باید با مشــکلات، چالش ها و موانع 
بســیاری دســت و پنجه نرم کنند. 
به خصوص دو »بی« )بن ســلمان و 
بنیامین نتانیاهو( بیش از هر کســی 
درگیر این چالش ها خواهند بود. در 
همین باره شــالوم لیپنر، عضو ارشد 
پیشــین برنامه خاورمیانه در شورای 
آتلانتیک طی تحلیلی برای نشــریه 
فارن پالسی که ایسنا بخش هایی از 
آن را منتشــر کرده، نوشت که توافق 
عربســتان و رژیم صهیونیســتی به 
عنوان جایزه بزرگی برای دیپلماسی 
خاورمیانه معاصر تلقی می شــود، اما 
موانــع زیادی بر ســر راه وجود دارد. 
انتخاباتی خود  بایدن طی مناظــره 
در ســال ۲۰۱۹ وعــده داده بود که 
تســلیحات بیشــتری به عربستان 
نمی فروشــد و در عوض این کشور را 

وادار می کند تا بهایی را بپردازد.
 از طرف دیگر محمد بن سلمان باید 
اسرائیل را به رسمیت بشناسد؛ طرفی 
که حتی نامش در نقشه های رسمی 
عربستان سعودی به چشم نمی خورد. 
همچنین دولت جــو بایدن صراحتا 
اعلام کرده که انتظارات این اســت 
که اســرائیل امتیازهای چشمگیری 
به فلسطینی ها اعطا کند. اما مشکلی 
که ریاض اخیرا متوجه آن شــده این 
اســت که نتانیاهــو »آزادی عمل« 
جهــت اعطای حداقــل امتیازات به 

فلسطینی ها را ندارد.
کابینه  افراطــی  راســت  مقامــات 
مانند ایتامار بن گویــر، وزیر امنیت 
داخلی و بتســلئیل اسموتریچ، وزیر 
دارایی مخالف اعطــای امتیازاتی به 
فلسطینی ها هستند و شخصی مثل 
اســموتریچ عملا جلوی تعهدات این 
دولت را جهت کاهش محدودیت های 
اقتصادی علیه فلسطین گرفته  است. 
نشریه آمریکایی فارن پالسی در پایان 
تاکید می کند: ظاهــرا کابینه فعلی 
نتانیاهو قادر نیســت با همزیســتی 
مسالمت آمیز به یک دستاورد تاریخی 
با عربستان سعودی دست پیدا کند. 
همچنین با عدم وجود داوطلبی برای 
جایگزینی اســموتریچ و متحدانش، 
ظاهرا بعید اســت نتانیاهو بتواند به 
این زودی  به مقصودش برســد. صد 
البته که موانع بی شمار دیگری بر سر 
این عادی سازی وجود دارد که شالوم 
لیپنر در فارن پالیســی به آن توجه 
نکرده و در ادامــه این گزارش موانع 

مذکور بررسی خواهد شد.  
شرط و شروط ریاض و واشنگتن برای 

همدیگر
اگر بخواهیم به موانع بر سر راه عادی 
ســازی روابط رژیم صهیونیســتی و 
عربســتان ســعودی با میانجی گری 
ایالات متحــده آمریکا بپردازیم ابتدا 
باید نگاهی به شــرط و شروط ریاض 
و واشــنگتن برای همدیگر داشــته 
باشیم. ریاض، قبل تر پیش شرط های 
مهمش برای عادی سازی روابط با تل 

آویو را روی میز گذاشته بود که اولین 
مــورد به امضای یک معاهده امنیتی 
دوجانبه در سطح ناتو باز می گردد که 
ایالات متحــده را موظف می کند در 
صورت حمله به عربستان سعودی از 
این کشور دفاع کند. ریاض به دنبال 
اجرای برنامه هسته ای غیرنظامی برای 
عربستان تحت نظارت ایالات متحده 
نیز هست. پیش شــرط سوم شامل 
خرید تسلیحات پیشرفته تر آمریکایی، 
مانند سامانه دفاع موشکی تاد است، 
با این هدف که برای ســعودی ها در 
برابر زرادخانه موشــک های میان برد 
و دوربرد دیگر کشــورها مفید واقع 
شود. پیش شــرط چهارم عربستان 
نیز بر به رسمیت شناختن یک کشور 

فلسطینی تاکید دارد.
در مقابل جو بایدن هم مشخصا سه 
خواسته دارد. عربستان هرچه سریع تر 
نســبت به پایان دادن جنگ در یمن 
اقدام کند که البته درگیری ها در سال 
گذشــته کاهش یافته است و هفته 
گذشته اولین ســفر هیات انصارالله 
یمن به عربســتان و گفت و گوهای 
صنعا - ریاض صورت گرفت. منتشر 
شد. واشنگتن از طریق عربستان در 
صدد شکل دهی به یک بسته کمکی 
بزرگ و بی ســابقه از جانب ریاض به 
مؤسسات فلسطینی در کرانه باختری 
اجرائی اســت و از همه مهم تر، کاخ 
سفید، ســعی در کاهش چشم گیر 
روابط عربســتان و چیــن دارد. این 
پیش شــرط های عربستان سعودی و 
ایالات متحــده آمریکا برای همدیگر 
با هدف عادی ســازی روابط ریاض - 
تل آویو به این معناســت که هم بن 
ســلمان و هم جو بایدن برنامه های 
جــدی را در ســایه منافع ملی خود 

طراحی کرده اند.
با این وجــود ولیعهد ســعودی در 
گفت وگویی با »بایت بایر« از شبکه 
فاکس نیوز که پنجشنبه گذشته به 
وقت محلی آمریکا پخش شــد، »هر 
گونه تعلیق مذاکرات درباره روابط با 
اسرائیل را رد کرد.« در این مصاحبه 
فاکس نیوز با محمد بن سلمان که در 
شهر جدید نیوم عربستان انجام شد، 
ولیعهد ســعودی رسما اذعان داشت 
که، »هر روز به عادی سازی نزدیک تر 
می شویم.« به گفته بن سلمان، »در 
صورتی که دولــت جو بایدن، رئیس 
جمهوری آمریکا موفق به ایجاد توافق 
میان عربســتان و اسرائیل شود، این 
بزرگترین توافق از زمان پایان جنگ 

سرد خواهد بود.«
خاورمیانه جدید، توهم جدید

بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم 
صهیونیســتی که از زمــان روی کار 
آمدن با بحران های بی شمار داخلی 
روبه رو اســت، بار دیگر برای منحرف 
کردن افکار صهیونیســت ها از اوضاع 
ناگوار داخلی این رژیم، در نشســت 
مجمــع عمومــی ســازمان ملل در 
نیویورک با مانور روی عادی ســازی 
روابط با عربستان، از نقشه خاوریمانه 
جدید در سایه این عادی سازی پرده 

برداشت. 
به گفته ایرنا، بی بی بار دیگر در ادامه 
تقلاهای اخیرش برای نزدیک نشان 

دادن امضای توافقی برای عادی سازی 
روابط میان تل آویو و ریاض نیز مدعی 
شد که درحال نزدیک شدن به امضای 
توافق با عربســتان سعودی هستیم. 
توافق با عربستان راه را برای صلح در 

سراسر منطقه باز خواهد کرد.
وی ادامه داد: سازش میان عربستان 
سعودی و اسرائیل خاورمیانه جدیدی 
را ایجاد خواهــد کرد. نتانیاهو که به 
دلیل اقدامــات جنجالی  کابینه اش 
مغضوب جو بایدن، رئیس جمهوری 
آمریکا اســت در تلاش برای کمرنگ 
جلــوه دادن اختلافــات تل آویــو و 
واشــنگتن گفــت: می توانیم تحت 
رهبری بایدن با عربســتان به توافق 
برســیم. این درحالی است که منابع 
نیویورک  از تظاهــرات در  خبــری 
علیه نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
و کابینه تنــدرو وی همزمان با این 

سخنرانی خبر دادند.

نکته حائز اهمیت سخنان نخست وزیر 
که  آنجاســت  صهیونیســتی  رژیم 
بنیامیــن نتانیاهو در ســازمان ملل 
از نقشــه موهــوم خاورمیانه جدید 
رونمایی کرد. بی بی در ســخنرانی 
خود در مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد بــا اعلان اینکه عربســتان و 
رژیم صهیونیستی در آستانه توافقی 
تاریخی برای عادی سازی روابط قرار 
دارند به نقشه موهوم  خاورمیانه جدید 
با محوریت مسیر ویژه هند تا اروپا نیز 

اشاره کرد.
 آنچه که دیده نمی شود

هر چند این روزهــا برخی ها عادی 
ســازی روابط رژیم صهیونیســتی و 
عربســتان ســعودی با میانجی گری 
ایــالات متحــده آمریــکا را قطعی 
مــی بینند اما آنچه کــه در این بین 
گویا به عمد نادیده گرفتهمی شــود 
اختلافات  موانع بر سر این راه است. 
اختلافاتی بسیاز زیاد و بسیار عمیق 

که تعدادشان هم کم نیست.
»ایران« در گزارش پیشــین اخباری 
دال بر همکاری چراغ خاموش تل آویو 
و واشنگتن برای غنی سازی در خاک 
عربستان را بررسی کرده بود، اما شمار 
مخالفان با هستهای شدن عربستان، 
ولو به صورت صلح آمیز هم در حال 

افزایش اســت. در این بــاره تارنمای 
خبری آکسیوس نوشت که گروهی از 
کارشناسان هسته ای و امور خاورمیانه 
در خطاب به رئیس جمهوری آمریکا 
از وی خواســتند تا اجــازه ندهد که 
عربستان ســعودی برنامه بومی غنی 

سازی اورانیوم داشته باشد.
آکسیوس روز۳۰ شهریور نوشت که 
۲۷ کارشــناس امضا کننده این نامه 
ضمن حمایت از عادی سازی روابط 
تل آویو و ریاض نوشتند که عربستان 
برای تولید انرژی صلح آمیز هســته 
ای به غنی سازی اورانیوم نیاز ندارد. 
این کارشناســان تاکیــد کردند که 
غنی سازی اورانیوم در خاک عربستان 
ســعودی می تواند این کشــور را در 
آستانه دستیابی به تسلیحات هسته  
ای قرار داده و واشنگتن باید از وقوع 

این امر جلوگیری کند.
امضاکنندگان این نامه شامل چندین 

مقام ســابق دولت های جمهوریخواه 
و دموکرات آمریکا بوده و در مســائل 
هسته ای یا خاورمیانه تخصص دارند.

دیوید آلبرایت، کارشناس ارشد هسته 
ای، اولی هاینونن و پیر گلدشــمیت، 
معاونان مدیرکل ســابق آژانس بین 
المللی انرژی اتمــی و یعقوب ناگل 
مشــاور امنیت ملی ســابق بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، از جمله 
این افرادند. مرکز آموزش سیاســت 
عدم اشاعه و اندیشکده هوادار اسرائیل 
بنیاد دفاع از دموکراســی ها متولیان 

تهیه این نامه بودند.
همزمــان یائیر لاپید، نخســت وزیر 
پیشــین و رهبر کنونی اپوزیسیون 
دولت رژیم صهیونیســتی پنجشنبه 
شب گفت که موافقت بنیامین نتانیاهو 
با درخواســت عربستان برای داشتن 
برنامه هســته ای در مقابــل عادی 
سازی با تل آویو یک مسأله خطرناک 
و غیرمســؤولانه اســت. خبرگزاری 
فلسطینی »ســما« به نقل از شبکه 
۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی روز 
شنبه در گزارشی اعلام کرد که لاپید 
که هم اکنون در واشنگتن به سر می 
برد پیشنهاد برای موافقت با عربستان 
هســته ای را از مســوولان بلندپایه 

آمریکایی دریافت کرده است.

وی در پاســخ به آنها گفته است که 
چنین چیزی غیرممکن است. لاپید 
به آمریکایی ها اعلام کرده اســت که 
با هرگونه عادی سازی روابط اسرائیل 
و عربستان در مقابل دادن اجازه غنی 
ســازی اورانیوم در خاک عربســتان 
مخالف است. شــبکه ۱۲ تلویزیون 
رژیم صهیونیستی اضافه کرد که این 
پیشــنهاد آمریکایی ها به خاطر این 
است که آنها می دانند احزاب تندرو 
موجود در کابینه نتانیاهو اجازه امتیاز 
دادن به او به فلســطینیان در مقابل 
عادی ســازی روابط با عربســتان را 
نمی دهند به همین خاطر به رئیس 

مخالفان، چنین پیشنهادی داده اند.
 از 4.5 تا 5

موضوع عربستان هسته ای تنها یکی 
از موانع بر ســر عادی ســازی روابط 
رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی 
با میانجی گری ایالات متحده آمریکا 

است. یمی دیگر ار موانع به درخواست 
ریاض از اوشــنگتن برای امضای یک 
معاهده امنیتی دوجانبه در سطح ناتو 
باز می گردد که ایالات متحده را موظف 
می کند در صورت حمله به عربستان 
ســعودی از این کشــور دفاع کند. با 
توجه به این پیش شــرط های ریاض 
برای واشنگتن، آکسیوس در تشریح 
جزئیات این خواســته ای ســعودی 
ها، طی گزارشــی به نقل از مقامات 
صهیونیستی و آمریکایی عنوان کرد 
که، »ریاض خواهــان توافقی بودند 
که شــامل تعهد »ماده ۵« به سبک 
ناتو باشــد که در آن ایالات متحده با 
هرگونه حمله علیه عربستان سعودی 
مانند حمله به ایالات متحده برخورد 

می کند.« 
با این وجــود یک مقــام آمریکایی 
گفته دولت بایدن این درخواســت را 
نپذیرفتــه، اما موافقت کــرده درباره 
آنچه برخــی از مقامات آمریکایی آن 
را تعهد »ماده ۴.۵« می خوانند، بحث 
کند؛ ماده ای که یک تضمین امنیتی 
کمتر از انتظارات عربستان است، ولی 
همچنان درخور توجه خواهد بود.« اما 
به باور ناظران عربستان در این شرایط 
به توافقی مشابه با تعهد »ماده ۴.۵« 
تن نمی دهد. ضمــن آنکه ریاض با 

پیش شرط بایدن در خصوص محدود 
شــدن روابط چین و عربســتان هم 

مخالفت جدی دارد.
آرمان فلسطین، مهم ترین مانع

در کنار موانع ریز ودرشــتی که جای 
پرداختن مفصلــی به آنها وجود دارد 
بی شــک نمی توان اختلافات جدی 
صهیونیست ها با مقامات صعودی بر 
سر آرمان فلســطین را نایده گرفت 
تا جایی که ضمن گســل در خوانش 
دو طــرف، حتــی انتقــادات وزرای 
تندرو کابینه رژیم صهیونیســتی از 
دادن هرگونه امتیاز به فلســطینی ها 
در چارچوب هرگونه توافق احتمالی 
بــا عربســتان ســعودی، منجر به 
شــکل گیری اختلافاتی میان آنها و 

نخست وزیر این رژیم شده است.
ایســنا به نقل از خبرگزاری »سما« 
گــزارش داد که بنیامیــن نتانیاهو، 
در  رژیم صهیونیستی  نخســت وزیر 
اظهار نظــری در این باره تاکید کرد 
که تصمیم گیرنــده در داخل کابینه 
شخص وی اســت و کابینه تصمیم 
به جلوگیری از فروپاشــی تشکیلات 
خودگردان فلسطین علی رغم مخالفت 
بتسلئیل اسموتریچ، وزیر تندرو دارایی 
و ایتامار بــن گویر، وزیر تندر امنیت 
داخلی رژیم اشغالگر گرفت. نتانیاهو 
درباره واکنش اسموتریچ و بن گویر به 
دادن هرگونه امتیاز به فلسطینی ها در 
چارچوب توافق با عربستان سعودی 
گفت: آنها حرف می زنند و در نهایت 
صرفا یک سیاستمدار هستند. وی در 
ایــن باره ادامــه داد: مردم نمی دانند 
ائتــلاف فعلی کابینــه چگونه عمل 
می کند؛ ایــن آنهــا )وزرای تندرو( 
هســتند که در ائتلاف به من ملحق 

شده اند نه من به آنها.
ایــن اظهــارات پــس از آن بیــان 
شــده اســت که همپیمانان تندرو 
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی به 
رهبری بن گویر و اســموتریچ اخیرا 
تاکیــد کردنــد، از امتیازدهی های 
این رژیم به فلسطینی ها که عاملی 
تعیین کننده در توافق عادی ســازی 
روابط با عربســتان ســعودی تلقی 
می شود، هرگز حمایت نخواهند کرد.

ایتامار بن گویردر این باره تاکید کرده 
بــود، اگر امتیازهایی که به شــکلی 
گسترده عاملی تعیین کننده در توافق 
عادی سازی روابط با عربستان تلقی 
می شود، به فلسطینی ها داده شود، 
حزبش به همراه حزب اســموتریچ، 
از ائتلاف حاکم عقب نشینی خواهد 

کرد.
وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیستی 
در ادامه گفت: نتانیاهو تنها همراه با 
بنــی گانتس، رئیس حــزب مخالف 
اردوگاه ملی که احتمال پیوستن به 
کابینه نتانیاهو جهت تضمین قرارداد 
عادی سازی روابط با عربستان را بعید 
دانســت، می تواند چنین قراردادی را 
امضا کند. اظهــارات بن گویر پس از 
سخنرانی نتانیاهو در مجمع عمومی 
ســازمان ملل و تاکید او بر »تحقق 
گشایشی در روند عادی سازی روابط 
با ریاض و ایجاد خاورمیانه ای جدید« 
مطــرح شــد. دو حزب »عوتســما 
یهودیت« و »صهیونیســم دینی« به 
ترتیب به رهبری بن گویر و اسموتریچ 
در مجموع ۱۴ کرسی کِنست )پارلمان 
رژیم صهیونیستی( را در اختیار دارند 
و بــدون آنها ائتلاف نتانیاهو اکثریت 

خود را از دست خواهد داد.

تاکید ایران بر توقف اقدامات قهری یکجانبه علیه کشورهای در حال توسعه
به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا؛ در 
نشست سالانه وزرای امور خارجه کشورهای 
عضو گروه ۷۷ )۱۳۴ کشور در حال توسعه( 
در حاشــیه مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد در نیویورک، کشورهای عضو به تبادل 
نظر در خصوص همکاری های توســعه ای 

فیماببن و اولویت ها و راهبرد گروه پرداختند.
  در این نشست محمد صادق فضلی، مشاور 
ویژه وزیر امور خارجه شرکت و سخنرانی 
نمود. وی ضمن قردانی از تلاش های کوبا 
به عنوان رییس گروه ۷۷ و تبریک به اوگاندا 
به عنوان رییس این گروه برای سال ۲۰۲۴، 

به تشریح اولویت های کشورمان و گروه ۷۷ 
پرداخت. فضلی در خاتمه سخنرانی خود 
ضمن تاکید بر ضرورت کاهش و ریشــه 
کن نمودم فقر، بر اهمیت تغییر شرایط بین 
المللی از طریق توقف اقدامات قهری یکجانبه 
جیعلیه کشورهای در حال توسعه تاکید نمود.
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شرط و شروط ریاض و واشنگتن برای همدیگر و مسیر پیش روی عادی سازی

راه نه چندان آسان دو »بی«
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فیروز ابراهیمی، رییس خانه صنعت، 
معدن و تجارت خراسان رضوی

احد خوشرو به عنوان دبیرکل جدید خانه صنعت، معدن و تجارت 
خراسان رضوی انتخاب شد

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی، شب گذشته 
در دورهمی با اصحاب رســانه در خانه صمت خراسان رضوی با 
اشــاره به موضوع انتخاب دبیرکل جدید خانه گفت: پس از رفتن 
محمود بنانژاد، دبیرکل ســابق خانه به اتاق اصناف ایران، مسئله 
انتخاب دبیرکل در دستور کار هیئت رییسه خانه صنعت، معدن و 
تجارت خراسان رضوی، قرار گرفت و هیئت رییسه برای انتخاب 
مدیرکل جدید، فرمتی را تهیه کرد که بر اســاس شــاخص های 
موجود در آن، فرد منتخــب باید به حدنصاب ۸۰ از ۱۰۰ امتیاز 

تعیین شده، می رسید. 
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی خانه 
صنعت و معدن، وی ادامه داد: پس از رایزنی های متعدد و بررسی 
گزینه های موجود برای انتخاب دبیرکل خانه، در جلسه طولانی 
دوشنبه شب هیئت رییسه خانه، احد خوشرو، به عنوان دبیرکل 
جدید خانه صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی، انتخاب و 

برای اولین بار در جمع دورهمی اصحاب رسانه معرفی شد.
ابراهیمی با اشــاره به اینکه خوشرو از بدنه بخش خصوصی است 
افزود: احد خوشرو، پزشک، صنعتگر و کارآفرین جوان مشهدی، 
عضو انجمن همگن کانی های غیرفلزي، عضو هیئت مدیره خانه 
صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوي و مدیرعامل شرکت سنگ 
سنباده آسیا است که پس از این در جایگاه دبیرکل در خانه ایفای 

نقش می کند
 

قیمت میوه تا پایان مهر تغییری ندارد
رئیس اتحادیه بارفروشــان 
گفت: با توجه بــه فراوانی 
میوه های پاییز پیش بینی 
می شود که قیمت میوه تا 
نداشته  تغییری  مهر  پایان 

باشد.
مصطفــی دارایی نــژاد از 

آرامش حاکم بــر بازار میوه و صیفی خبر داد و گفت: با توجه به 
فراوانی عرضه نســبت به تقاضا، قیمت میوه نسبت به هفته قبل 

تغییری نداشته است.
او قیمت هرکیلو آلو شــابلون را ۱۰ تا ۳۰ هزارتومان اعلام کرد و 
افزود: نرخ کنونی هرکیلو انار ۱۵ تا ۴۵ هزارتومان، انجیر سیاه ۲۰ 
تا ۵۰ هزارتومان، انگور بی دانه سفید ۱۵ تا ۳۰ هزارتومان، انگور 
بــی دانه قرمز ۲۰ تا ۴۰ هزارتومان،   انگور عســگری ۱۵ تا ۳۰ 
هزارتومان، سیب گلاب ۲۰ تا ۴۰ هزارتومان، سیب لبنانی ۱۰ تا 
۴۰ هزارتومان، سیب دورنگ ۱۵ تا ۳۰ هزارتومان، شلیل شبرنگ 
۲۵ تا ۵۰ هزارتومان، شــلیل شمس ۱۵ تا ۴۰ هزارتومان، گلابی 
بیروتی ۳۰ تا ۸۰ هزارتومان، هلو ۱۵ تا ۴۰ هزارتومان، هلو انجیری 
۱۵ تا ۴۵ هزارتومــان، خیار گلخانه ۱۲ تا ۲۵ هزارتومان و خیار 

بوته ای ۱۵ تا ۳۵ هزارتومان است.
دارایی نژاد قیمت هر کیلو انار را ۱۵ تا ۳۵ هزار تومان اعلام کرد 
و گفت: نرخ کنونی هر کیلو لیموشــیرین ۲۰ تا ۳۰ هزار تومان، 
نارنگی ۲۰ تا ۲۵ هزار تومان، کیوی ۱۵ تا ۳۰ هزار تومان و سیب 

لبنانی ۱۰ تا ۴۰ هزار تومان است.
رئیس اتحادیه بارفروشان از کاهش ۱۰ درصدی قیمت میوه های 
وارداتی خبر داد و گفت: قیمت کنونی هرکیلو موز هندی ۵۸ تا 
۶۲ هزار تومــان، موز هندی ۴۵ تا ۵۰ هزارتومان، انبه ۵۵ تا ۷۰ 
هزارتومــان و هرکارتن آناناس یک میلیون تا یک میلیون و ۱۵۰ 

هزارتومان است.
او افزود: با توجه به فراوانی میوه های پاییز و ذخیره سازی بخشی از 
میوه های تابستانه در سردخانه و عرضه به بازار پیش بینی می شود 

که قیمت میوه تا پایان مهر تغییری نداشته باشد.

خاندوزی: 
واردات خودرو تسریع می شود

وزیر اقتصاد دربــاره واردات خودرو به 
کشــور گفت: اجرای کُنــد آیین نامه 
واردات خودرو در شش ماه اول امسال 
چند دلیل داشت؛ یک بخش این بود که 
اولویت های تخصیص و سرمایه گذاری 
پیش تر از آن مطرح شــده بود و بعد از 
آن، تخصیص ارز به واردات خودرو انجام 

می گرفت.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از تسنیم »سیداحسان خاندوزی« 
وزیر اقتصاد، درباره دلایل عدم اجرای 
مناســب قانون واردات خــودرو گفت: 
اجرای کُند آیین نامه واردات خودرو در 
شش ماه اول امسال چند دلیل داشت؛ 
یک بخــش این بود کــه اولویت های 
تخصیص و سرمایه گذاری پیش تر از آن 
مطرح شده بود و بعد از آن، تخصیص 

ارز به واردات خودرو انجام می گرفت.
وی افزود: البته ابلاغ این آیین نامه نیز 
زمان بر شده بود و پیش بینی می کنیم 

این مســئله در شــش ماه دوم سال 
سریع تر و بیشتر انجام بگیرد.

وزیــر اقتصاد همچنیــن در خصوص 
پیشــنهاد خروج ســیمان و فولاد از 
بــورس کالا گفــت: وزارتخانه هــای 
اقتصاد و صمت با ادامه وضعیت فعلی 
در خصوص عرضه ســیمان و فولاد در 
بورس کالا موافق هســتند و اگر نیاز 
به اصلاحاتی هســت، در داخل همین 

چارچوب انجام شود.
خاندوزی همچنین در تشریح ابعاد سفر 
اخیر خود به مصر نیز بیان کرد: روزهای 
گذشته نشست بانک توسعه زیرساخت 
آسیایی در کشور مصر برگزار شد. ایران 
علی رغم مؤســس بودن در این بانک 
و ســهامدار بودن، به دلیل کارشکنی 
برخی کشــورهای ثالث نتوانسته بود 
از منافع خود اســتفاده کند. مذاکرات 
خوبــی با رئیس این بانک داشــتیم تا 
عقب افتادگی های کشــور برای تأمین 

مالی پروژه ها جبران شود.
وی ادامه داد: معاون این بانک در ماه های 
آینده به ایران خواهد آمد و تأمین مالی 
حداقل ۳ پروژه را با این بانک به توافق 
خواهیم رسید. در حاشیه این نشست 
که بیش از ۱۰۰ کشور در آن عضویت 

داشتند، دیدگاه های اقتصادی کشور را 
بیان کردیم و با مقامات اندونزی، عراق 

و هند دیدار و گفت وگو داشتیم.
وزیر اقتصاد اظهار داشت: همچنین بعد 
از ســال ها وزرای اقتصاد ایران و مصر 
دیدار داشتند و استقلال گرمی از سوی 
طرف مصری انجام شد. پیشنهادات ما 
برای احیای روابط اقتصادی دو کشور 
مــورد موافقت قرار گرفــت و کمیته 

مشترکی در این زمینه تشکیل شد.
خاندوزی گفت: ما یک بانک مشترک 
بین ایران و مصر داشــتیم و به جهت 
برخی کوتاهی ها نتوانستیم از ظرفیت 
این بانک استفاده کنیم و بنا شد هیأت 
مدیره طرف ایرانی معرفی شــوند و از 
ظرفیت ســهامداری مان در این بانک 
اســتفاده کنیم. همچنین ۳۷ میلیون 
یورو انباشته ســود ایران در این بانک 
مانده بود که به عنوان افزایش سرمایه 

ایران در این بانک تأیید شد.

طرح یک پرسش مهم؛

نرخ تورم به محدوده 35درصد بازمی گردد؟
عضو هیات علمی دانشــگاه شــهید 
چمران معتقد است حتی احیای برجام 
و ازسرگیری مذاکرات نیز نمی تواند در 
نیمه دوم سال نرخ تورم را به محدوده 

۳۵ درصد بازگرداند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« معاون 
بانک مرکزی این روزها از بازگشت نرخ 
تورم به کانال سی درصد سخن گفته 
است. اســتناد وی به آماری است که 
نشــان می دهد تورم بــه محدوده ۳۹ 
درصد رسیده اســت. وی در سخنانی 
اعلام کرده اســت   در ۶ ماهه نخست 
امســال تورم کشــور ۱۶ واحد درصد 
کاهش پیــدا کرد. یعنی از تورم حدود 
۵۵ درصــدی به تــورم ۳۹ درصدی 

رسیده ایم.
آمارهای مرکز آمار اما نشان از آن دارد 
کــه نرخ تورم در شــهریور ماه برابر با 
۴۶.۵ درصد بوده و تورم نقطه به نقطه 

نیز ۳۹.۵ درصد اعلام شده است.
سیگنال ها نشانی از کاهش نرخ تورم ندارند

مرتضی افقــه در گفتگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین درباره پیش بینی نرخ تورم 
گفته اســت: من چشــم اندازی برای 
کاهش نرخ تــورم نمی بینم. ضربه به 
بنیان های ســاختاری کشــور چنان 
سهمگین است که متاسفانه سیگنال ها 

نشانی از کاهش نرخ تورم ندارند.
این استاد دانشــگاه با اشاره به اینکه 
دولت با سیاســتگذاری های اشتباه به 
حدی مانع در سرمایه گذاری و توسعه 
در کشــور ایجاد کرده است که حتی 
رفع مشــکلات خارجــی عامل بهبود 
شرایط نیست، ادامه داد: اگر تحریم هم 
برداشته شــود، ما باز با تورم بالا روبرو 
هستیم چرا که بنیان های اقتصادی ما 
در راستای توسعه نیست و هیچ اتفاقی 
در کوتاه مدت نمی تواند نرخ تورم را در 
حدود ۱۰ درصد در ایران کاهش دهد .

وی گفــت: در ضمــن مقاماتی که به 
تــورم ۳۹.۵ درصدی و چهل درصدی 
افتخار می کنند بایــد بدانند این نوع 
تورم ها در جهان بسیار کمیاب است و 
کشورهای در دوره های کوتاه با چنین 
فجایع اقتصادی مواجه شده اند اما حالا 

می بینیم تورم در این محدوده مانده و 
چشم اندازی برای کاهش نیز ندارد.

وی گفــت: این دولت به دلیل آنکه در 
برابر طرفداران خود نیز سرشکســته 
شده است، نشان داده تمایل زیادی به 
دستاوردسازی دارد و نه تنها آمارهایی 
را نشر می دهد که مقبولش است، بلکه 
نســبت به تفســیرهای خوشبینانه و 
عجیب از آمارها اقدام می کند تا افکار 
عمومی را راضی کند که اوضاع بهبود 

یافته است.
وی با اشاره به اینکه کاهش سرعت تورم، 
البته ممکن است به دلیل رکود شدید 
بازارها رخ بدهد، گفت: بازار مســکن، 
ارز و ســکه و خودرو و ... راکد اســت و 
همین رکود تا حدی آهنگ رشد تورم 
را کند می کند اما کافی است سری به 
فروشگاه ها مواد غذایی بزنید تا ببینید 

نرخ تورم مواد غذایی با چه سرعتی در 
حال افزایش است و هزینه اجاره مسکن 

چطور به خانوارها فشار وارد می کند .
ریزش طبقاتی در ایران ادامه دارد

وی با تاکیــد بر اینکه ســهم هزینه 
خــوراک و مســکن در ســبد خانوار 
ایرانــی شــبیه کشــورهای در حال 
توسعه و توســعه یافته نیست، گفت: 
متاســفانه تورم ریزش شدید طبقاتی 
را در ایران رقم زده اســت؛ طوری که 

طبقات متوســط تنها قــادر به تامین 
هزینه خوراک و مســکن خود هستند 
و نمی تواننــد فرهنگ و تفریح ... را در 
سبد خود قرار دهند و طبقات فقیر نیز 

درگیر فقر شدیدتر شده اند .
وی با تاکید بر اینکه بررســی ها نشان 
می دهد شش دهک درآمدی در ایران 
دچار فقر هستند، گفت: این بدان معنی 

است که بیش از نیمی از جمعیت ایران 
فقیر تلقی می شوند. از این شش دهک 
البته سه دهک در فقر مطلق و بسیار 

ناگواری به سر می برند.
افقــه گفــت: دولت لازم اســت تمام 
حمایت خود را از دهک های کم درآمد 
و متوســط در حوزه ی غذا و معیشت 
متمرکز کنــد و بی تردیــد پرداخت 
یارانــه ی نقدی به ایــن صورت طرح 

خنده داری بیش نیست .
افقه تاکید کرد: با کمال تاســف باید 
بگویم حتــی در زمان جنگ وضعیت 
معیشــتی خانوارهای ایرانــی بهتر از 
حالا بوده و دولت وقت با توزیع کوپنی 
اجناس، حداقل کالری مورد نیاز تمامی 
طبقــات را تامین می کــرد اما حالا با 
پرداخت پول نقــدی که ارزش واقعی 
آن هر روز بیشتر از گذشته آب می رود، 

مدعی حمایت از طبقات فقیر است.  
او تورم بالاتــر از ۳۷ درصد برای غذا را 
تنها مختص دوره های جنگی در دیگر 
کشورها دانست و گفت: ما با تورم به این 
محدوده در بخش غذا و مســکن روبرو 
هستیم و دولت به جای انکه تمرکزش بر 
کاهش نرخ تورم در این بخش ها باشد، 
به استناد تورم عمومی تلاش دارد بگوید 

وضعیت خوب است.

این دولت به دلیل آنکه در برابر طرفداران خود نیز سرشکسته 
شده است، نشان داده تمایل زیادی به دستاوردسازی دارد و نه 
تنها آمارهایی را نشر می دهد که مقبولش است، بلکه نسبت به 
تفسیرهای خوشبینانه و عجیب از آمارها اقدام می کند تا افکار 

عمومی را راضی کند که اوضاع بهبود یافته است

,,

پیشنهادهای دولت در خصوص بندهای حقوق و دستمزد از برنامه هفتم حذف شد
رییس سازمان اداری و استخدامی گفت: 
تمام بندهای مربوط به حقوق و دستمزد 
و پیشــنهادهای دولت در نسخه نهایی 

برنامه هفتم حذف شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 

از تســنیم، میثم لطیفی رئیس سازمان 
اداری و استخدامی گفت: پیشنهادهای 
دولــت  در خصوص بندهــای حقوق و 
دستمزد در بررسیهای کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم از نسخه های برنامه هفتم 

حذف شده است. به گفته رئیس سازمان 
اداری واســتخدامی، پیشنهادات دولت 
در خصوص حقوق ودستمزد کارمندان 
از لایحه ای که به صحن علنی ارســال 

میشود حذف گردیده است.

دیدگاه



5
پنج شنبه 6 مهر 1402/  سال هفتم /  شماره 1590
Vol.3.No.1590 / Septamer 28.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

ری
صغ

م ا
مری

س
روی

ر س
دبی

هنر
گ و 

رهن
ف

نگاهی به گیشه در تابستان؛

از فسیل 73 میلیاردی تا ارثیه ۱6 میلیونی
پاییز  از فصل  اول  هفتــه 
هم به پایان رسید و شاید 
اســت  آن  زمان  اکنــون 
کــه نگاهی به آمــار فروش 
سینماهای کشــور در فصل 
قبــل و البته پاییــز پیش رو 

داشته باشیم. 
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« به 
طور کلی میزان اســتقبال از سینماها 
در فصــل تابســتان بیش از ســایر 
فصول اســت؛ هرچند که شرایط در 
سال جاری کمی متفاوت بود. چراکه 
تابســتان مصادف با محرم و صفر بود؛ 
امــا از آنجایی که اکــران کمدی ها یا 
به اصطــلاح »پرفروش های تجاری« 
متوقف نشــد، گیشه توانست در ۳ماه 
گذشته با فروش قریب به ۱۸۵میلیارد 
تومانی، فصل بی حاشیه ای را پشت سر 
بگذارد. اکنون نیز با اضافه شدن کمدی 
انیمیشــن »بچه  مســعود اطیابی و 
زرنــگ« به کارگردانــی ۳نفره بهنود 
نکویی، هادی محمدیان و محمدجواد 
جنتی به چرخه اکران، امید است که 

گیشه پاییزی هم رونق تازه ای بگیرد.
»پرفروش« و »کم فروش« ترین های 3ماه 

گرم سال
از ابتــدای ســال جــاری تاکنــون 
»فسیل« به کارگردانی کریم امینی و 
تهیه کنندگی ابراهیم عامریان در صدر 
جدول فروش قرار دارد و در ســه ماه 
گذشــته نیز با فروش یک میلیون و 
۷۶۸ هزار مخاطب و در مجموع معادل 
۷۳ میلیــارد تومان این رکورد را برای 
فروش تابستانه گیشه خود ثبت کرده 

است. 
پس از آن نیز »شــهر هرت« با فروش 
۵۰ میلیارد تومانی در رتبه دوم فروش 
تابستانه گیشه سینماها قرار دارد که 
البته این اثر نیز بــه کارگردانی کریم 
امینی ساخته شد و از اواسط خردادماه 

به روی پرده سینماها رفت. 
سومین فیلم پرفروش گیشه اما تفاوت 
بســیاری با دو اثر قبــل دارد؛ چراکه 
در ژانری متفاوت اســت. این فیلم که 

اولین بار در جشنواره فجر سال گذشته 
رونمایی شــد نیز در همــان دوره هم 
جزو آثاری بود که با اســتقبال نسبتا 
خوبی مواجه شــد. »کت چرمی«  به 
کارگردانی حســین میــرزا محمدی، 
یک درام اجتماعی است که همزمان با 
»شهر هرت« کار اکران خود را شروع 
کرد؛ اما از نظر میزان فروش موفقیت 
کمتری داشت و با ۲۳۰هزار مخاطب 
در فصل تابســتان تنها توانســت  ۱۰ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان فروش را 

در جایگاه سوم به نام خود ثبت کند.
اما ۳فیلمی که کمترین فروش را داشته 
و در انتهای جدول گیشه فصل تابستان 
قرار دارند؛ به ترتیب »میان صخره ها« 
به کارگردانی مختار عبدالهی، »غریب« 
و  به کارگردانی محمدحسین لطیفی 
همچنین »ارثیه فامیلی« به کارگردانی 
حامد رضی است که به ترتیب تنها ۲۶ 
و ۲۰ و ۱۶ میلیون تومان فروش را در 

گیشه ثبت کردند!
چرخه اکران پاییزی

در حــال حاضر نزدیک به ۲۰ فیلم در 
سینماها در تعداد سانس های مختلف 
روی پرده هســتند کــه از میان آن ها 
می توان به »بی مادر«، »بعد از رفتن«، 

»شهر هرت«، »آخرین تولد«، »نارگیل 
۲«، »ســتاره بــازی«، »مصلحــت«، 
»شهرک«، »عروسی مردم«، »نگهبان 
شــب«، »فســیل«، »کــت چرمی«، 
»دســت انداز«، »آهنــگ دو نفــره«، 
»ســتون ۱۴« و... اشاره کرد اما با آغاز 
نمایش عمومی »هتل« و »بچه زرنگ« 
از روز گذشته، اکران پاییزی سینماها 

به شکل رسمی تری آغاز شده است.
اطیابی با یک کمدی دیگر به گیشه آمد

مســعود اطیابی که پیــش از این نیز 
پرفروشــی  کمدی هــای تجــاری و 
»دینامیت«،  »تگــزاس«،  همچــون 
»انفــرادی« و »بخارســت« را به روی 
پرده داشــته، باز هم با یک کمدی پا 
به عرصه گذاشته است. »هتل« آخرین 
ساخته این کارگردان به تهیه کنندگی 
محمد شایسته است که قصه یک هتل 
پرماجــرا و مفرح را پس از ورود ۲ مرد 
و ۴ زن ناخوانده روایت می کند؛ در این 
فیلم پژمان جمشیدی و محسن کیایی 
زوج اصلی هســتند و ریمــا رامین فر، 
صدف اسپهبدی، مهلقا باقری، غلامرضا 
نیکخواه، مریم وحیدزاده، فرزانه قاسم 
زاده، جواد پولاد و سام نوری نیز در آن 

نقش آفرینی می کنند.

یک ماجرای پیچیده برای نجات آخرین ببر 
ایرانی

انیمیشن »بچه زرنگ« به تهیه کنندگی 
حامد جعفری نیز ســومین انیمیشن 
سینمایی »گروه هنرپویا« بعداز شاهزاده 
روم و فیلشاه محسوب می شود و نزدیک 
به ۲۵۰ نفر از جوانان ایرانی به کارگردانی 
مشترک بهنود نکویی، هادی محمدیان 
و محمدجواد جنتی و نویسندگی علی 
رمضــان و همچنین آهنگســازی امیر 
توسلی طی ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۱ 
ساخته شده است. این  پویانمایی قهرمان 
محور که در بخش سودای سیمرغ چهل 
و یکمین جشنواره فیلم فجر نیز حضور 
داشته، با مدیر دوبلاژی سعید شیخ زاده 
و حضــور هومــن حاجی عبداللهی به 
عنوان صداپیشــه شــخصیت »ببری« 
و نیــز صداپیشــگی برخــی دیگر از 
چهره های سرشــناس دوبله آماده شده 
است و روایتگر ماجرای پسر بچه ای به 
نام محســن است که خود را ابرقهرمان 
می داند و در یک اتفاق نادر، به جنگلی 
اســرارآمیز قدم می گذارد و با حیوانات 
منقرض شــده ایران مواجه می شود. به 
عبارتی این اثر آغاز یک ماجرای پیچیده 

برای نجات آخرین ببر ایرانی است.

کشف مواد آرایشی دوهزارساله
باستان شناســان حین کاوش در شــهر 
باستانی »آیزانوی« واقع در ترکیه بقایای 
مواد آرایشی و جواهرات رومی دوهزارساله 

را کشف کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از انشــنت اوریجینز،  باستان شناسان در 

جریان فعالیت در شهر باستانی »آیزانوی« 
واقع در اســتان »کوتاهیه« بقایای لوازم 
زینتی، از جمله مواد آرایشی و جواهراتی 
را کشف کرده اند که قدمت آن ها به بیش 
از دوهزار سال پیش بازمی گردد و گمان 

می رود به زنان رومی تعلق داشته است.

کاوشگران همچنین نوشته های مختلفی 
را کشف کردند که بینش جدیدی درباره 
ســاخت و اداره مغازه های باستانی ارائه 
می دهــد و پنجره جدیــدی را به روی 
ســاختار تجاری و اجتماعی این شــهر 

باستانی باز می کند.

گوگل پادکست تعطیل می شود
گوگل اعلام کرد اپلیکیشــن »گوگل 
پادکست« را در ســال ۲۰۲۴ تعطیل 
کرده و »یوتیــوب موزیک« را به خانه 

جدید پادکست ها تبدیل می کند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایسنا، تعطیلی »گوگل پادکست« 
در راستای تغییرات گسترده برای انتقال 
شنوندگان برخط به »یوتیوب موزیک« 
انجــام می شــود. گوگل اوایل ســال 
میلادی جاری اعلام کرده بود »یوتیوب 
موزیک«، پشتیبانی از پادکست ها را در 
آمریکا آغاز می کند و تا پایان سال، در 
سطح جهانی گسترش خواهد داد. این 
شرکت اخیرا اعلام کرده بود که امکان 
بارگزاری فیدهای آر اس اس به یوتیوب 
را تا پایان سال برای پادکسترها فراهم 

می کند.
اکنون گوگل اعلام کرده است که قصد 
دارد سرمایه گذاری در تجربه پادکست 
در »یوتیوب موزیــک« را افزایش داده 
و این سرویس را به مقصد علاقمندان 

پادکست تبدیل کند.

با این حال، تبدیل »یوتیوب موزیک« به 
خانه جدید پادکست ها، به معنای منتقل 
کردن کاربران از »گوگل پادکســت« 
است. این شرکت خاطرنشان کرد این 
اقــدام منعکس کننده این اســت که 
مردم به چه گوش می دهند. حدود ۲۳ 
درصد از کاربران هفتگی پادکســت در 
آمریکا می گویند »یوتیوب«، سرویسی 
است که بیشتر از آن استفاده می کنند 
و تنها چهار درصد از »گوگل پادکست« 

استفاده می کنند.
گوگل بــرای کمک به کاربــران برای 
مهاجرت به »یوتیوب موزیک«، ابزاری 
را بــرای کاربران »گوگل پادکســت« 
عرضه خواهد کرد تــا فیدهای آر اس 
اس پادکســت را به کتابخانه »یوتیوب 
موزیک« اضافه کنند. ابزارهای مهاجرت 
هنوز موجود نیست اما این شرکت در 
هفته ها و ماه های آینده روی این ابزارها 
کار کرده و آنها را به همه کاربران عرضه 

خواهد کرد.
گــوگل بــرای افزایش قــدرت رقابت 
»یوتیوب موزیک« با اســپاتیفای، اپل 
موزیــک و آمازون موزیــک، به تدریج 
کاربران را از محصولات قدیمی به این 
ســرویس هدایت می کنــد. »یوتیوب 
موزیک« در ســال ۲۰۲۰، اســتراتژی 
انتقــال مشــابهی را عرضه کــرد تا 
شنوندگان موسیقی را از »گوگل پلی 
موزیک« پیش از تعطیلی آن در همان 

سال، منتقل کند.
با این حــال، پادکســت ها، محصول 
دشــوارتری هستند زیرا بســیاری از 
کاربران برای شــنیدن آنها به یوتیوب 
مراجعه می کنند نه خود اپلیکیشــن 
»گوگل پادکست« و »یوتیوب موزیک« 
تا همین اواخــر، برای پشــتیبانی از 

پادکست ها، آماده نبوده است.
بر اساس گزارش وب سایت تکِ کرانچ، 
با این اقدام گوگل، اپل تنها بازیگر بزرگی 
خواهد بود که هنوز موسیقی و پادکست 

را یکجا، یکپارچه نکرده است.

وزیر ارشاد: برای برگزاری کنسرت 
مشکلی نداریم

وزیــر فرهنــگ و ارشــاد 
اسلامی گفت: برای برگزاری 
استانی  هیچ  در  کنســرت 

مشکل نداریم.
به گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایســنا، 
اسماعیلی در حاشیه جلسه 
چهارشــنبه دولت در جمع 

خبرنگاران گفت که در هیچ اســتانی برای برگزاری کنســرت 
مشکلی نداریم.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ادامه از توافقات فرهنگی با 
کشــورهای حاضر در اجلاس آیسســکو صحبت کرد و گفت: 
توافق نامه های اجرایی خوبی با وزرای فرهنگ کشورهای آسیای 
میانه و شــمال آفریقا و شامات امضا کردیم همچنین تا قبل از 
پایان سالجاری هفته فرهنگی جمهوری اسلامی ایران را در قطر 

برگزار می کنیم.
وی در واکنش به ســوالی مبنی بر این کــه چرا وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی از ۱۰ هزار درخواســت مجوز فقط با ۶۵۰ 
درخواســت موافقت کرده اســت، گفت: تا چندی قبل گرفتار 
اتصال وزارتخانه با سایر دستگاه ها و انجام استعلامات لازم بودیم 
چرا که اکثر کندی کار به این دلیل اســت وگرنه ســرعت کار 
در وزارت فرهنگ، بالاســت. در تعامل بــا وزارت اقتصاد درباره 
گزارش هایــی که برای رده بندی های عملکرد دســتگاه ها اعلام 

می کنند، مشکل را حل خواهیم کرد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با اشــاره به تغییرات ساختار و 
ادارات و تغییــر نــام وزارتخانه تحت امرش، گفــت: از ابتدای 
مسوولیتم در وزارتخانه مقام معظم رهبری بازآرایی رسانه ای و 
تغییرات انقلابی ساختار فرهنگی را از ما مطالبه کردند و ما هم 
لبیک گفتیم. تغییرات ســاختاری آماده شد و بخشی از آن در 
روزهای آینده ابلاغ می شــود. آخرین رایزنی ها با ســازمان امور 
اداری و استخدامی را طی می کنیم و تغییر ماموریت برخی مراکز 

را اجرایی می کنیم.
 

 بازیگران اعتصاب را به حوزه بازی های 
ویدیویی هم کشاندند

اعضــای انجمــن بازیگران 
SAG-( آمریــکا 

مجــوز  بــه   )AFTRA

صنعــت  در  اعتصــاب 
بازی های ویدیویی هم رای 

دادند.
به گــزارش روزنامه »صیح 

امروز« و به نقل از مهر، با کسب رای ۹۸.۳۲ درصد برای اعتصاب 
علیه ۱۰ شرکت بزرگ بازی های ویدیویی، ممکن است اعتصاب 

بازیگران گسترده تر شود.
در ایــن رای گیــری ۳۴۶۸۷ عضو به معنــی ۲۷.۴۷ درصد از 
واجدین شــرایط رای داده اند. در حالــی که این مجوز تضمین 
کننــده توقــف کار در بخش بازی های ویدیویی نیســت اما به 
مذاکــره کنندگان اتحادیــه اجازه می دهد تــا در صورت لزوم 

اعتصاب خود را گسترده تر کنند.
دانکن کرابتری-ایرلند از انجمن بازیگران می گوید: پس از ۵ دور 
مذاکره، کاملًا مشــخص شده که شرکت های بازی های ویدیویی 
مایل نیستند به طور معناداری در مورد مسایل مهمی مانند تورم، 

استفاده غیرقانونی از هوش مصنوعی و ایمنی مشارکت کنند.
وی ضمن اینکه گفت امیدوار اســت بــه توافقی در این زمینه 
دست یابند، یادآوری کرد که اگر این شرکت ها مایل به معامله ای 

عادلانه نباشند، ایستگاه بعدی اعتصاب خواهد بود.
رای گیری در این زمینه از ۵ سپتامبر آغاز شد و دوشنبه پایان 
یافت. جلسه بعدی مذاکره از سه شنبه آغاز می شود. مذاکره برای 
عقد قرارداد جدید با توجه به مسایلی درباره صدا، ضبط حرکت، 
بدلــکاری و اجرا در بازی های ویدیویی، از اکتبر ۲۰۲۲ شــروع 

شده بود.
پس از انتشار اخبار مربوط به این رای گیری، سخنگوی شرکت های 
بازی های ویدیویی در بیانیه ای گفت: با حسن نیت به مذاکره برای 
دســتیابی به توافقی که نشان دهنده کمک های مهم به بازیگران 
باشد، ادامه می دهیم و در بیش از نیمی از پیشنهادها به توافق های 

آزمایشی رسیده ایم و به آینده خوشبین هستیم.

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف
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با حضور مهندس ضرغامی به صورت آنلاین وهم زمان با روز 
جهانی جهانگردی و هفته گردشگری:

1۹ پروژه خراسان رضوی در هفته 
گردشگری افتتاح شد

ســرمایه گذاری  معــاون 
اداره کل میراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دستی 
گفت:  رضــوی  خراســان 
گردشــگری  پــروژه   ۱۹
اســتان هم زمــان بــا روز 
هفته  و  جهانی جهانگردی 

گردشــگری با حضور مهندس ضرغامی به صورت آنلاین، افتتاح 
شد.

به گزارش صبح امروز احمد دیناری در این مراســم که به صورت 
متمرکز و هم زمان با پروژه های گردشــگری کشور در هتل لعل 
مبین برگزار شد، اظهار کرد: این پروژه ها شامل ۵ هتل، یک هتل 
آپارتمان، یک مرکز تفریحی سرگرمی، سه اقامتگاه بومگردی و ۹ 
دفتر خدمات مسافرتی و جهانگردی است که در شهرستان های 

مشهد، تربت جام، تایباد و کاشمر قرار دارد.
معاون سرمایه گذاری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی خراسان رضوی ادامه داد: حجم سرمایهگذاری این پروژه ها 

۱۶ هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال است.
دیناری به اهمیت اشــتغال زایی این پروژه ها اشاره کرد و افزود: با 
بهره برداری از این پروژه ها برای ۲۹۵ نفر اشــتغال مستقیم ایجاد 

شده است.
او با بیان این که خراســان رضوی یکی از اســتان های موفق در 
جذب ســرمایه گذاری حوزه گردشگری است، تصریح کرد: تعداد 
پروانه های بهره برداری صادر شده از ابتدای سال تا امروز ۴۵ مورد 
و ارزش ریالی آن ها ۲۴هزار میلیارد ریال اســت، اشتغال ناشی از 
صدور مجوزهای گردشگری در این مدت نیز ۱۳۰۰ نفر بوده است.

برای نخستین بار
تعویض سیم دستگاه »ضربان ساز قلبی« 

بدون جراحی در خراسان رضوی میسر شد
دانشــیار قلــب و عــروق 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
گفــت: انجام عمــل خارج 
باطریهای  سیم های  کردن 
دســتگاه »پیس میکر« یا 
قلب  ضربان ســاز  دستگاه 
بدون جراحی قلب باز، برای 

نخستین بار در خراســان رضوی در بیمارستان قائم)عج( مشهد 
میسر شده است.

دکتر علیرضا حیدری بکاولی روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود: در برخی از مواقع لیدها و یا ســیم های قدیمی باطری 
قلب یا پیس میکر و دستگاه کاشتنی قلبی به دلیل گذشت زمان، 
خارج کردن آن با استفاده از روش های ساده ممکن نیست و نیاز 

است که بیمار مورد عمل جراحی باز قرار گیرد.
وی تصریح کرد: با تجهیز بیمارســتان قائم)عــج( به تجهیزات 
و ابزارهای مورد نیــاز، امکان انجام این عمل بدون جراحی برای 
نخســتین بار میسر شــد و از این پس می توان این خدمت را به 

بیماران ارائه داد.
دانشیار قلب و عروق دانشگاه علوم پزشکی مشهد ادامه داد: خارج 
کردن لیدها و یا سیم های قدیمی پیس میکر به طور معمول اگر 
بیش از ۲ ســال بگذرد، به دلیل چسبندگی که برای عروق قلب 
ایجاد می کند، ممکن نیست و نیاز به ابزار ویژه ای دارد که تا پیش 
از این بیماران یا تحت عمل جراحی باز قرار می گرفتند و یا اینکه 
برای درمان به تهران اعزام می شدند که خوشبختانه این اقدام در 

مشهد میسر شده است.
وی گفــت: از این پس بیمارانی که نیــاز به خارج کردن و نصب 
مجدد این دستگاه را دارند، می توانند این خدمت را در بیمارستان 

قائم)عج( مشهد دریافت کنند.
دکتــر حیدری بکاولی افزود: ورزش، تغذیه و اجتناب از دخانیات 
مهمترین عامل سلامت قلب است، عوامل مختلفی در میزان ابتلا 
به بیماریهای قلبی عروقی تأثیر گذار است که یکی از مهمترین 
عوامل سبک زندگی ناصحیح است که زمینه ابتلا به این بیماری را 

در سنین پایین تر ایجاد می کند.
دانشگاه علوم پزشکی مشهد با دارا بودن بیش از ۹ هزار دانشجو و 
افزون بر ۲۵ هزار نیروی بهداشتی و درمانی، اکنون به عنوان قطب 

پزشکی شمال شرق کشور مطرح است.

کارد بی آبی به استخوان سدهای خراسان رضوی رسید 

سدها کم آب و چشم ها به آسمان
سومین سال پیاپی خشکسالی با آغاز 
مهرماه و ســال جدید آبی پایان یافت، 
شرایطی که نفََس سفره های زیرزمینی 
را برید و ســدها را خالی تر از همیشه 
کــرد و این وضعیت، اســتان کم باران 
خراســان رضوی را برای تامین آب در 

حالت اضطرار قرار داد.
به گزارش ایرنا، تازیانه بی آبی در ســه 
دهه اخیر در جای جای کشور ملموس 
و محسوس بوده اســت که اوج آن در 
سه ســال اخیر به صورت خشکسالی 
های متوالی، زخمی عمیق را بر پیکره 
خشــکیده ســفره های آبــی برجای 

گذاشته است.
طبق اعلام وزارت نیرو در طول ســه 
سال گذشته، کاهش به ترتیب ۳۷، ۱۸ 
و ۱۵ درصدی بارش نسبت به شرایط 
معمولی، باعث حاکم شدن خشکسالی 
هیدرولوژیکــی و کاهش مضاعف دبی 
پایــه رودخانه هــا و ورودی مخــازن 
ســطحی و منابع آب زیرزمینی شد و 
همین امر محدودیت های جدی را در 
تأمین آب نسبت به سال های نرمال به 

بار آورده است.
بر این اساس شرق کشور در سال آبی 
گذشته با کاهش جدی بارش روبه رو 
شــد و ورودی برخی ســدها از جمله 
سد مرزی »دوســتی« به صفر رسید 
و از نظر اســتانی نیز بر اســاس آمار 
شبکه ایســتگاهی مبنای وزارت نیرو، 
استان های خراسان رضوی، هرمزگان، 
سیستان و بلوچستان، قزوین و تهران 
با کاهش بیــش از ۳۰ درصدی بارش 

نسبت به شرایط نرمال مواجه بوده اند.
خشکسالی و کم بارشی در شرق کشور 
منجر به خشک شدن سدهای آبی و به 
گل نشســتن این سدها شده است به 
طوری که هــم اینک فقط ۹ درصد از 
حجم ذخیره سدهای خراسان رضوی 

آب دارد.
 خراســان رضوی دارای ۳۲ سد فعال 
است که در شهرستانهای تربت حیدریه، 
قوچان، مشهد، خواف، درگز، سبزوار، 
ششــتمد، جوین، تایبــاد، تربت جام، 
چناران، ســرخس، نیشــابور، کلات و 

فریمان قرار دارند.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای 
خراســان رضــوی در گفــت و گو با 
خبرنــگار ایرنا، موجــودی کنونی آب 
سدهای استان را ۹ درصد اعلام و بیان 
کرد: این رقم در مدت مشــابه پارسال 

۲۱ درصد بوده است.
علیرضا طاهری خاطرنشــان کرد: هم 
اینک حدود ۱۴۰ میلیون متر مکعب 
از حجم ذخیره سدهای استان آب دارد 
و حال آنکه این میزان در مدت مشابه 
پارسال حدود ۳۳۲ میلیون متر مکعب 

بوده است.
وی اضافه کــرد: در مجمــوع میزان 
ذخیره آب در سدهای خراسان رضوی 
نسبت به مدت مشــابه پارسال حدود 
۷۰ درصد کاهش یافته و حجم ورودی 
آب به ســدهای اســتان در سال آبی 
جاری از مهرماه ۱۴۰۱ تا پایان شهریور 
امســال تنها حــدود ۵۰ میلیون متر 

مکعب بوده است.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای 
خراســان رضوی افزود: امسال استان 
خراســان رضــوی، پایین ترین میزان 
بارندگی و رتبه نخست خشکسالی را 
در بین استان های کشور دارد، کاهش 
بارندگی در ســالهای اخیر، باعث شده 
مخازن سدها تغذیه نشود به طوری که 
سد دوستی، که تا چند سال قبل بخش 
عمده آب مشهد را تأمین می کرد، این 
روزها به گِل نشسته و امسال آبی وارد 

مخزن این سد نشده است.
طاهری افــزود: ظرفیت ذخیره مخزن 
سد دوستی یک میلیارد و ۲۵۰ میلیون 

مترمکعب است اما امروز کمتر از هشت 
درصد از این ظرفیت آب دارد.

وی تاکیــد کرد: اکنــون همچنان در 
شرایط اضطرار و بحرانی تامین آب قرار 
داریم، آب و مسائل آبی از حیاتی ترین و 
اساسی ترین چالش ها است و امیدواریم 
پاییز و زمســتان امسال شاهد افزایش 
بارندگی باشیم و با همراهی مردم این 

چالش را پشت سر بگذاریم.
طاهری خاطرنشان کرد: هم اکنون تنها 
حدود ۲ مترمکعب بر ثانیه آب از این 
سد برداشــت می شود در حالی که در 
سال گذشته حدود ۶ مترمکعب بر ثانیه 

برداشت آب از آن انجام می شد.
وی اضافــه کــرد: با توجه بــه وجود 
رســوبات انباشته در کف سد دوستی، 
آبگیری مســتقیم از دریاچه ســد در 
دســتور کار قرار گرفت و شرکت آب 
منطقه ای خراسان رضوی طرح ساخت 
ایستگاه پمپاژ شناور سد دوستی را که 
در نوع خود از بزرگترین ایستگاه های 
پمپاژ شناور محسوب می شود، اجرایی 

کرد.

مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای 
خراســان رضوی گفت: با طی کردن 
مقدمــات اجرایی، این طــرح در ۲۶ 
فروردین  امســال آغاز شــد و مطابق 
برنامــه زمانبنــدی، با خریــد و تهیه 
تجهیــزات لازم، این طــرح در خرداد 

امسال به پایان رسید.
وی گفت: طرح اضطــراری تامین آب 
کلانشهر مشــهد از منابع غرب دشت 
مشــهد نیز با ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی »غدیــر طــوس« در حال 
اجراســت که در این طــرح آب منابع 
غرب دشت مشهد توسط خط انتقالی به 
طول ۵۶ کیلومتر در ۲ قطعه ۴۶ و ۱۰ 

کیلومتری به مشهد منتقل می شود.
طاهری افزود: هم اکنون بخش نخست 
طرح، مطابق بــا زمانبندی پیش بینی 
شده و همزمان با اوج مصرف تابستانه 
تکمیل شده و به بهره برداری آزمایشی 

رسیده است.
کاهش 42 درصدی بارندگی در خراسان 

رضوی
طبــق گفته مدیــرکل هواشناســی 
خراسان رضوی، میانگین بارندگی این 
استان از ابتدای سال زراعی گذشته تا 
نیمه شهریور امسال ۱۱۱.۲ میلی متر 
بوده است که این میزان نسبت به دوره 
آمــاری بلندمــدت ۴۲ درصد کاهش 

نشان می دهد.
علی اصغــر دهقان پور به خبرنگار ایرنا 
گفت: میزان بارندگی استان در مدت 
مشابه پارســال ۱۶۲.۷ میلی متر و در 
دوره آماری بلندمدت ۱۹۳ میلی متر 

بوده است.
وی ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد 
بارش استان نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۳۲ درصد کاهش داشته و میزان 
بارندگی در کلیه مناطق استان، به جز 
بردسکن، کاشــمر، بجستان و ریوش، 
نسبت به سال گذشــته کاهشی بوده 

است.
مدیرکل هواشناســی خراسان رضوی 
تصریح کرد: بارندگی اســتان نسبت 
بــه دوره آماری بلندمــدت در تمامی 
شهرســتان های استان کاهش داشته 
که بیشــترین بارش در ســال زراعی 
سپری شــده از قوچان با ۲۱۴ میلی 
متر و کمترین بارش از جغتای با ۶۷.۱ 

میلی متر گزارش شده است.
دهقان پور خاطرنشان کرد: بارندگی در 
مشهد نیز از ابتدای سال زراعی گذشته 
۹۲.۲ میلی متر بوده که نسبت به سال 
پیش از آن ۵۷ و نسبت به دوه آماری 

۶۲ درصد کاهش داشته است.
مدیرکل هواشناســی خراسان رضوی 
اظهار داشت: میانگین دما نیز در سال 
زراعی گذشته نســبت به سال پیش 
از آن و نیــز دوره آمــاری در تمامی 
افزایش داشته  شهرستان های استان 

است و میانگین دمای هوای مشهد نیز 
۱۶.۷ درجه سلسیوس بوده که نسبت 
به سال قبل از آن نیم درصد و نسبت 
به دوره آماری ۱.۳ درجه افزایش داشته 

است.
دهقان پــور بیان کرد: بــه طور کلی 
در طول ســال زراعی گذشته بیشتر 
بخش های اســتان زیر تأثیر وضعیت 
خشکسالی متوسط تا بسیار شدید قرار 

داشته است.
وی اظهار داشت: پیش بینی ها نشان 
می دهد کــه بارش باران های پاییزی 
خراسان رضوی تا ۹ آذرماه، در بیشتر 
مناطق اســتان نرمــال و بیش از حد 
نرمال خواهد بود که این شرایط برای 
۱۰ آذرماه تا ۱۱ بهمن ماه امسال نیز 

اتفاق خواهد افتاد.
مدیرکل هواشناســی خراسان رضوی 
اضافــه کرد: بــا این حال از هشــت 
شهریورماه تا هشت مهرماه دمای هوا 
در خراسان رضوی بین نیم تا ۲ درجه 
و از ۹ مهرمــاه تا ۹ آبانماه بیشــترین 
افزایش نسبی دمای هوا بین یک تا ۲ 

درجه خواهد بود.
دهقان پور گفت: برای استفاده بهینه 
از بارشهای امسال از ۱۱ شرکت دانش 
بنیان و همچنین نخبگان دانشگاهی 

بهره گرفته می شود.
حجم ذخیره آب سدهای مشهد به هفت 

درصد رسید
۹۸ درصد پهنه شهرســتان مشهد در 
وضعیت خشکسالی شدید و ۶۰ درصد 
از این مساحت در وضعیت خشکسالی 
بسیار شدید است و عمده ترین منابع 
تامین کننده آب مشهد سدها هستند.

سدهای تامین کننده آب مشهد شامل 

»طرُق، ارداک، دوستی و کارده« است 
که هم اینک ذخیره آب این سدها به 

کمترین میزان خود رسیده است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
مشــهد در این خصوص در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: ذخایر آبی 
مشهد بســیار کاهش یافته و وضعیت 
آبی این کلانشهر همچنان در شرایط 

اضطراری است.
حسین اســماعیلیان افزود: هم اینک 
فقط هفت درصــد از ظرفیت ذخیره 
ســدهای مشــهد آب دارد، و حجــم 
ذخیره آب ســد دوســتی بــه عنوان 
اصلی ترین سد تامین کننده آب مشهد، 
به حدود ۹۵ میلیون متر مکعب کاهش 
یافته است، در حالی که ظرفیت ذخیره 
این سد یک میلیارد و ۵۱۲ میلیون متر 

مکعب است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد 
خاطرنشان کرد: ۹۰ میلیون متر مکعب 
از آب موجود قابل اســتفاده است که 
باید بین ایران و ترکمنســتان تقسیم 

شود.

اســماعیلیان اضافــه کــرد: در مدت 
مشــابه پارســال ۲۰ درصد از حجم 
ذخیره سدهای مشــهد، معادل ۲۶۰ 
میلیون متر مکعب آب داشت که این 
میزان در زمان حاضر ۹۷ میلیون متر 
مکعب است، از ابتدای سال جاری نیز 
فقط چهار میلیون متر مکعب آب وارد 

سدهای مشهد شده است.
وی افزود: با توجه به اجرای طرحهای 
اضطراری تامین آب مشهد و همراهی 
مردم در مدیریت مصرف، تاکنون بدون 
مشــکل از تنش آبی گذر کرده ایم اما 
شــرایط همچنان حاد اســت و مردم 
باید نسبت به مدیریت مصرف حساس 
بوده و از مصارف غیرضروری خودداری 

کنند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد 
خاطرنشــان کرد: در کنار اجرای طرح 
های اضطــراری تامین آب مشــهد، 
فعالیت هــای فرهنگی و مشــارکت 
اعضای شــورای اجتماعی محلات از 
مهم ترین راههای برون رفت از شرایط 

بحرانی آب است.
اسماعیلیان اضافه کرد: جنس فعالیت 
های آموزشی و نهادینه کردن مسایل 
فرهنگی بســیار دشــوار اســت، اما 
تاکنون اقدامــات و هدف گذاری های 
شایســته ای با همراهی شهرداری در 
سطح شهر مشهد انجام گرفته است و 
در همین راستا ایجاد محلات دوستدار 

آب نیز پیگیری می شود.
وی تاکیــد کــرد: همچنــان نگرانی 
برای تامین آب مشــهد وجود دارد و 
امیدواریم با افزایش بارندگی و اجرای 
طرح های اضطراری تامین آب از این 

شرایط عبور کنیم.
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کمترین بارندگی در سال آبی گذشته به نام »خراسان رضوی« ثبت شد؛

بحران ناتمام خشکسالی
شــرق ایران بیش از ســایر مناطق با 
بحران آب و خشکسالی دست و پنجه 
نرم می کننــد. از یک ســوی کاهش 
بارندگی و از سوی دیگر حق آبه هیرمند 
که در بند هزاران اما و اگر است. بررسی 
آمارها نشــان می دهد استان خراسان 
رضوی کمترین بارندگی را در سال آبی 
گذشته ثبت کرده و با خشکسالی بسیار 

شدید مواجه است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از تجارت نیوز، سومین سال آبی هم 
با بحران خشکســالی تمام شد؛ سالی که 
تشــنگی اش ماند بر جان سرزمین ایران. 
موجــودی ذخایر برخی ســدها کمتر و 
قطعی آب هم گســترده تر شد. در برخی 
از اســتان ها از جمله خراســان رضوی و 
سیستان و بلوچستان اما وضعیت بحرانی تر 

و خشکسالی شدید حکمفرما بود.
شــرق ایران بیش از ســایر مناطق با 
بحران آب و خشکسالی دست و پنجه 
نرم می کننــد. از یک ســوی کاهش 
بارندگی و از سوی دیگر حق آبه هیرمند 
کــه در بند هزاران اما و اگر سیاســی 
است. اما ماجرای بی آبی تنها به استان 
بلوچستان ختم نمی شود.  سیستان و 
نگاهی به داده ها و گزارش های رسمی 
نشان می دهد خراســان رضوی هم با 
خشکسالی شــدید و تنش آبی مواجه 

است.
سدهایی خالی از آب

بنا بر داده های دفتر اطلاعات و داده های 
آب، حجم پرشــدگی مجموع سدهای 
کشور ۴۶ درصد است. ذخایر سدها در 
سال جاری و تا ۱۸ شهریور حدود ۲۲.۶ 

میلیارد مترمکعب عنوان شده است.
ذخایر برخی از ســدها وضعیت خوبی 
ندارند؛ از جمله ســدهای وشــمگیر، 
گلستان و بوســتان در استان گلستان 
و ســد رودبال داراب در استان فارس 
که موجودی مخازن این ســدها صفر 
گزارش شده اســت. موجودی مخازن 
این سدها نســبت به سال گذشته به 
ترتیــب ۶۷ درصد و ۹۸ درصد کاهش 

داشته است.
پس از سدهایی که گفته شد، مخازن 
بلوچستان  سدهای استان سیستان و 
و خراسان رضوی هم با کاهش شدید 
موجودی آب مواجه هســتند. درصد 
پرشــدگی چاه نیمه ها در سیســتان و 
بلوچستان ۴ درصد و موجودی مخزن 
هم ۵۷ میلیون مترمکعب عنوان شده 

است.
درصــد پرشــدگی ســدهای طرق و 

دوستی در استان خراسان رضوی هم 
در هر دو مورد ۸ درصد گزارش شــده 
اســت. موجودی مخازن دو سد طرق 
و دوســتی به ترتیب ۳ و ۹۳ میلیون 

مترمکعب است.
خراسان رضوی کمترین بارندگی را ثبت کرد

ســحر تاجبخــش، رئیس ســازمان 
وضعیت  درباره  کشــور  هواشناســی 
بارندگی در ایران به تســنیم گفت که 
سال آبی اول مهر ۱۴۰۱ تا ۳۱ شهریور 
۱۴۰۲ مانند ۲ سال گذشته با کاهش 

بارش به اتمام رسید.
رئیس سازمان هواشناسی کشور توضیح 
داد که توزیع بارش در همه نقاط کشور 
یکسان نبود. بدترین شرایط در حاشیه 
شرقی کشور به ویژه در استان خراسان 

رضوی ثبت شده است.
هفته گذشته نیز علی اصغر دهقان پور، 
مدیرکل هواشناسی اســتان خراسان 
رضوی به ایســنا گفت که بر اســاس 
شــاخص )SPEI( ۱۲ ماهــه تا پایان 
مردادماه سال جاری، بیش از ۹۸ درصد 
استان خراســان رضوی با خشکسالی 

شدید و بسیار شدید مواجه است.
3 استان با کمترین بارندگی

دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور 
نیز در گزارشــی به وضعیت بارندگی 
در استان ها به تفکیک پرداخت. بر این 
اساس استان خراسان رضوی در صدر 
استان های کم بارش کشور قرار گرفته 

است.
میزان بارندگی در اســتان خراســان 
رضــوی از ابتدای ســال آبی که تمام 
شد تا تاریخ ۱۸ شــهریور و نسبت به 
متوســط دراز مدت ۴۶ درصد کاهش 

داشــت. پس از این استان، هرمزگان و 
سیستان و بلوچستان کمترین بارش را 

ثبت کردند.
3 سال خشکسالی

خردادماه ســال جاری نیز یعقوب علی 
نظری، استاندار خراسان رضوی درباره 
وضعیت آبی این اســتان را هشدارآمیز 
تعریف کرد. او گفت که بعد از ۲ ســال 
خشکسالی مفرط در سراسر استان، باز 

هم با این مشکل مواجه هستیم.
اســتاندار خراســان رضوی ادامه داد: 
»مســئولان دقت کننــد مجودی آب 
معین و مشــخص اســت. مــا دچار 
محدودیت تامین هستیم. بدیهی است 
که همه بخش ها باید مدیریت مصرف 
آب شرب، صنعت، کشاورزی و خدمات 
مخصوصا در شهر مشــهد با حداکثر 

صرفه جویی را داشته باشند.«
تنش آبی در 25 استان ایران

اردیبهشــت ماه ســال جاری کارگروه 
مدیریت بحران اســتانداری با موضوع 
تنش آبی و ســدهای استان خراسان 
رضوی برگزار شــد. در این نشســت 
نیز وضعیت اســتان خراســان رضوی 

هشدارآمیز توصیف شد.
محمدحســن نامی، رئیس ســازمان 
مدیریت بحران کشــور در این نشست 
گفــت که ایران و ۱۰ کشــور در غرب 
آســیا با تنش آب مواجه هســتند. ما 
نه تنها در خراســان رضوی بلکه در ۲۴ 
اســتان با تنش آبی مواجه هســتیم. 

)قدس آنلاین(
او توضیــح داد که در اســفندماه برای 
اجرای پروژه های تامین آب خراســان 
رضوی هزار میلیــارد تومان اختصاص 

یافت. برای کل کشــور هم ۱۱ هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان بودجه جهت تنش 

آبی امسال پیش بینی شد.
جواد خدایی، معــاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری خراســان رضوی 
در این نشســت گفته بود که مســأله 
تنش آبی اســتان خراســان رضوی و 
شهر مشــهد در سال جاری متفاوت از 

سال های قبل است.
او توضیــح داد: »هــم در مجموعــه 
ذخایر منابع آبی پشــت سدها و حجم 
بارندگی ها تفاوت فاحشی با سال های 
قبل داریم. این در حالی اســت که این 
استان با بیشــترین جمعیت روستایی 
را دارد و ۷۵ درصــد منابع آبی صرف 
کشــاورزی می شود و این شــرایط را 

حادتر می کند.«
خشکسالی شدید در خراسان رضوی

همچنیــن در بخش دیگــری از این 
نشست علی اصغر دهقان پور، مدیرکل 
هواشناســی استان خراســان رضوی 
شرایط بارش در مشهد را حاد توصیف 
کرد. او گفت اســتان خراسان رضوی 
درگیری خشکسالی شــدید است. به 
طوری که ۹۹ درصد مســاحت استان 
تحت تاثیر خشکســالی است و از این 
میزان ۴۶ درصد با خشکسالی بسیاری 

شدید مواجه است.
آنطــور که آمارها و اظهــارات مقامات 
مختلف نشان می دهد وضعیت استان 
خراســان رضوی از نظر خشکســالی 
و بی آبی در کنار اســتان سیســتان و 
بلوچستان قرار دارد. حالا قرار است که 
با طرح انتقال آب دریای عمان به این 

استان ها آبرسانی صورت گیرد.

وزیر بهداشت: همه گیری کرونا در کشور پایان یافته است
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
همه گیری بیماری کرونا در کشور پایان یافته 
و مانند آنفلوآنزا و ســایر بیماری های عفونی 
به بیماری بومی تبدیل شده است. به گزارش 
روزنامه »صبح امروز« و به نقل از  ایرنا، بهرام عین 
اللهی روز چهارشنبه در حاشیه آیین گشایش 

هشتمین نمایشگاه بین المللی ایران فارما درباره 
وضعیت کرونا در کشور اظهار داشت: موارد ابتلا 
به کرونا در کشور جزئی است و مانند دو سال 
قبل همه گیری این بیماری را نداریم. وی افزود: 
توصیه می شود افراد دارای بیماری های خاص، 
ســالمندان و مبتلایان به بیماری های قلبی و 

تنفسی سالانه واکسن کرونا را تزریق کنند. عین 
اللهی با اشاره به اینکه ۷۵ قلم داروی جدید در 
کشور تولید شده است، تصریح کرد: این داروها 
به همت صنایع داروسازی و تایید سازمان غذا و 
دارو به خط تولید رســیده است و در بازار دارو 

عرضه می شود.

مشکل کلاس های بدون معلم به 
زودی حل می شود

وزیــر آموزش و پرورش گفت: چــون تمام ظرفیت آزمون 
اســتخدامی کامل نشد، متأســفانه تعدادی از کلاس های 
درس بدون معلم مانده که تا نیمه های مهر برای آنها معلم 

تأمین می شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقــل از مهر، رضا 
مراد صحرایی روز چهارشــنبه در حاشــیه یادواره شهدای 
دانش آموز در پاسخ به این سوال که چه تعداد از کلاس های 
درس بدون معلم است؛ گفت: آمار دقیق در دست نیست و 
تعداد خیلی کم است و به تعداد ظرفیت باقی مانده آزمون 
استخدامی اســت، این موضوع طبیعی است، درسال های 

گذشته هم چنین وضعیتی داشتیم،
صحرایی ابراز امیدواری کرد که آزمون اســتخدامی ســال 
آینده امســال برگزار شود تا مشــکل کلاس بدون معلم را 

نداشته باشیم.
وزیــر آموزش و پرورش افزود: چــون تمام ظرفیت آزمون 
اســتخدامی کامل نشد، متأســفانه تعدادی از کلاس های 
درس بدون معلم مانده که تا نیمه های مهر برای آنها معلم 

تأمین می شود.

 صحرایی در پاســخ بــه این ســوال که آئین نامه ســتاد
 راهبری و نظارت تعلیم و تربیت که توسط رئیس جمهور 
اعلام شــد، چه زمانی تدوین می شود گفت: یک ستاد در 
شــورای عالی آموزش و پرورش از حدود دو ســال قبل با 
عنوان ستاد راهبری سند تحول بنیادین تصویب شده است 
که ریاســت آن برعهده معاون اول رئیس جمهور اســت و 
به زودی درباره جلســه آن درباره طرح ملی مهارت برگزار 

خواهد شد.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه ســال تحصیلی جدید 
با شــعار کلیدی مدرســه قوی ایران قوی آغاز شد؛ گفت: 
امروز شــاهد برگزاری مراسم یادبود ۳۶ هزار شهید دانش 
آموز در ۳۶ هزار مدرسه کشور توسط سازمان بسیج دانش 

آموزی بودیم.
وی افزود: شــهدا خصوصاً شــهدای دانش آموز مایه اصلی 
قدرت امروز کشور هســتند و قدرتی و اثرگذاری امروز ما 
در منطقه و اینکه دشــمن جرئت تعرض به خاک کشــور 
را ندارد، حاصل خون پاک شــهدا بویژه شهدای دانش آموز 
است. با این شهدای معصوم بسیاری از غیرممکن ها ممکن 

می شود.
صحرایــی با بیان اینکه در ســند تحول بنیادین آموزش و 
پــرورش بیش از ۴۰ ویژگی بــرای دانش آموز تراز انقلاب 
اسلامی آمده اســت؛ گفت: همه این ویژگی ها در شهدای 
دانش آموز وجود دارد و از دانش آموزان می خواهیم که این 

ویژگی ها را در رفتار شهدای دانش آموز ببینند.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: ۳۶ هزار دانش آموز شهید 
در دره ســنی ۱۴ تا ۱۸ سال داشتیم که حتی سن برخی 
هم کمتر از این عدد بود که آنها می توانند الگوی مناسبی 

برای دانش آموزان باشند.
صحرایی درباره برقراری عدالت آموزشی در مدارس کشور 
گفــت: عدالت آموزشــی محور همه برنامه هــای آموزش 
و پرورش اســت ســاختن فضای آموزشــی با کیفیت در 
سراسر کشور، تأمین معلم باکیفیت، تهیه نوشت افزار برای 
دانش آموزان مناطق محروم، اعطای کتب درسی رایگان یا 
توزیع کتاب درســی با ۸۵ درصد تخفیف در برخی مناطق 
کشــور از جمله اقداماتی است که در جهت تحقق عدالت 

آموزشی انجام شده است.

یادداشت

طرح توزیع شیر مدارس در برنامه هفتم گنجانده شد
ســخنگوی انجمن صنایع لبنی گفت: شیر مدارس 
در برنامه  هفتم گنجانده شــده و آن طور که به نظر 
می رسد بودجه ای نیز برای این طرح تخصیص داده 

شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از باشگاه 
خبرنگارلن جوان، آقای ســیدمحمد رضا بنی طبا 
گفت: امسال تعدادی از کارخانه ها همانند سال های 
گذشته  بر مبنای توانشان  تعدادی از مدارس مناطق 
محروم را تحت پوشش توزیع شیر مدارس قرار می 

دهند.
به گفته او، توزیع  شــیر مدارس که در برنامه هفتم 
حذف شده بود، خوشبختانه پس از بررسی در برنامه  
هفتم گنجانده شــده و آن طور که به نظر می رسد 

بودجه ای نیز برای این طرح تخصیص داده شده  که 
سال اول اجرای آن ۱۴۰۳  است.

بنی طبا ادامه داد: در برنامه هفتم توزیع شیر مدارس 
در بودجه به طور ســالانه آورده می شود که براین 

اساس دولت مکلف به توزیع شیرمدارس بین دانش 
آموزان پایه ابتدایی است.

ســخنگوی انجمن صنایع لبنی افزود: بر اســاس 
برآوردها، صنایع لبنی ســالیانه بایــد حدود ۷ هزار 
میلیارد تومان مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کنند. 
بدین منظور به مسئولان پیشنهاد داده ایم که از این 
محل  امکان توزیع رایگان شــیرمدارس در مدارس 

مناطق محروم وجود دارد.
او گفت: با توزیع ۷۰ نوبت استاندارد توزیع شیرمدارس 
در بین دانش آموزان ۷ درصد کلسیم مورد نیاز تامین 
می شــود، گرچه رقم قابل توجهی نیست، اما اصل 
مسئله احیای شیرمدارس است که در فرهنگ سازی 

و ارتقای سرانه مصرف تاثیر بسزایی دارد.
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درگاه پرداخت امن

هانگژو؛ آسیایی  بازی های 
۱۵ مدال تا پایان روز چهارم؛  فرصت تک رقمی شدن با طلاهای احتمالی ووشو  

هانگــژو- ایرنــا- کاروان ایــران در 
بازی های آسیایی هانگژو و تا پایان روز 
چهارم موفق به کسب ۱۵ مدال شده 
و فردا نمایندگان ایران شانس کسب 
چند طلا را دارند که در صورت تحقق 
این امر، در جدول توزیع مدال ها تک 

رقمی خواهیم شد.
بــه گــزارش خبرنــگار اعزامی به 
هانگــژو، چهارمیــن روز بازی های 
آسیایی در شرایطی به پایان رسید 
که نمایندگان کشورمان در ووشو و 
تکواندو روی سکو رفتند و یک مدال 
نقره و چهار مدال برنز را به نام خود 

ثبت کردند.
در تکوانــدو متین رضایــی،  مهران 
برخورداری و ملیکا میرحســینی هر 
سه به مقام ســومی دست یافتند و 
برنزی شــدند. زهرا کیانی در ووشو 
مــدال نقره کســب کرد و یوســف 
افشــین  منصوریان،  الهــه  صبری، 
ســلیمی، محســن محمدسیفی و 
شــجاع پناهی فینالیســت شدند و 
شــهربانو منصوریان هم برنزی شد 
که با این حساب پیش بینی ۳ مدال 
طلا را می توان برای قهرمانان ووشو 

را داشت.
شــاگردان رضا عنایتی نیــز در تیم 
فوتبال امید با برتری مقابل تایلند به 
مرحله ۴/۱ نهایی صعود کردند و باید 
با برنده هنک کنگ و فلسطین بازی 
کنند. اگر پیش بینی ما درست باشد و 
فردا حداقل سه مدال خوش رنگ طلا 
به نام کاروان ایران ثبت شود، جایگاه 
ایران در جــدول توزیع مدال ها تک 

رقمی خواهد شد.
امــا در تفنگ ســه وضعیت نجمه 
خدمتــی، الهــه احمــدی و آرمینا 
صادقیان هر ســه در مقدماتی حذف 
شــدند، در تپانچه ۲۵ متــر، هانیه 
رســتمیان در رده ششــم ایستاد و 
فینالیســت شد اما نتوانست به مدال 

برسد.
در شــنا و در مــاده ۱۰۰ متر پروانه، 
مهرشاد افقری در رتبه سیزدهم قرار 
گرفت و از صعود بــه فینال بازماند. 
متین ســهران در ۲۰۰ متــر آزاد در 
جایگاه بیســتم قرار گرفت تا شانس 

حضور در فینال را از دست بدهد. در 
تنیس روی میز، امیرحسین هدایی 
مقابل حریف خود به پیروزی رسید و 
تیم ملی بسکتبال سه نفره ایران نیز با 
برتری برابر ژاپن به مرحله بعدی راه 

یافت.
در بوکس طوفان شــریفی نماینده 
ســنگین وزن کشورمان در مصاف با 
حریف اردنی پیروز شــد و به مرحله 
بازی های آسیایی  نهایی  یک چهارم 

صعود کرد.
در هندبال جدال تیم های عربستان و 
ایران با تساوی همراه بود اما نماینده 
کشورمان به لطف تفاضل گل بهتر، 
جواز حضور در مرحله بعد را به دست 

آورد.
در شطرنج مبینا علی نسب در پایان 
۹دور مســابقات شــطرنح رپید به 
عنوان بهتر از چهاردهمی دست پیدا 
نکرد، امین طباطبایی چهارم شــد 
و پرهام مقصودلــو از ادامه رقابت ها 

انصراف داد.
اسامی مدال آوران کاروان ایران تا پایان 

روز سوم بازی های آسیایی هانگژو:
مدال طلا:

تیم ملی والیبال
مدال نقره:

مهسا جاور و زینب نوروزی در قایقرانی
مهســا جاور، نازنیــن ملایی، فاطمه 

مجلل و زینب نوروزی در قایقرانی
مهدی حاج موسایی در تکواندو
علیرضا حسین پور در تکواندو

زهرا کیانی در ووشو
مدال برنز:

فرانک پرتوآذر در دوچرخه سواری
مرجان سلحشوری در تکواندو

مبینا نعمت زاده در تکواندو
محمد رهبری در شمشیربازی

نوشــاد و نیما عالمیان و امیرحسین 
هدایی در تیمی تنیس روی میز

مهران برخورداری در تکواندو
متین رضایی در تکواندو

ملیکا میرحسینی در تکواندو
شهربانو منصوریان در برنز

برنامه مسابقات ورزشکاران ایرانی در 
پنجمین روز مسابقات

ووشو ۰۴:۳۰
تیم ملی ووشــو / ساندا مردان و زنان 

/ فینال
تکواندو ۰۴:۳۰

وزن های ۸۰+ مردان و۶۷+ زنان / یک 
هشتم تا فینال

شمشیربازی ۰۴:۳۰
علی پاکدامن، محمد فتوحی، محمد 
رهبری، فرزاد باهر ارســباران / سابر 

تیمی مردان
تیراندازی۰۴:۳۰

تپانچه بادی انفرادی و تیمی مردان / 
مقدماتی

ووشو ۰۴:۳۰
الهــه منصوریان / ســاندا زنان -۵۲ 

کیلوگرم / فینال
شنا۰۵:۳۰

مهرشــاد افقری / ۵۰ متــر پروانه / 
گروهی و فینال

تنیس روی میز ۰۵:۳۰
تیم ملی تنیــس روی میز / دونفره / 

یک شانزدهم نهایی
دوچرخه سواری

اومنیوم مردان / شروع ماده اول
تنیس روی میز ۰۵:۳۰

انفرادی زنان / یک شانزدهم نهایی
تیراندازی ۰۶:۰۰

تپانچه بادی انفرادی و تیمی مردان / 
فینال

شمشیربازی ۰۶:۳۰
سابر تیمی مردان / نیمه نهایی

ژیمناستیک ۱۰:۰۰
مردان / فینال سه وسیله
تنیس روی میز ۱۱:۳۰

انفرادی / یک شانزدهم نهایی
بسکتبال ۱۲:۱۰

ایران - ترکمنســتان / بسکتبال سه 
نفره

بسکتبال۱۳:۰۰
عربستان - ایران / گروهی

شمشیربازی ۱۳:۳۰
تیم ملی شمشــیربازی / سابر تیمی 

مردان / فینال

ورزش

کشتی

مجمع انتخاباتی هیات بدنســازی 
و پــرورش اندام خراســان رضوی 
امروز )چهارشنبه ۵مهر( با حضور 
رئیس  نصیــرزاده  عبدالمهــدی 
فدراسیون بدنســازی و تاج فیروز 
مدیــر کل اداره ورزش و جوانــان 

خراسان رضوی برگزار شد
سید سعید ســیدزادگان و محمد 
رضا سبزه دو کاندید حاضر در این 

انتخابات بودند 
در نهایت ســید زادگان با کسب 
۱۵ رای از ۲۷ رای در مجمــوع و 
کسب حداکثر آرا به عنوان رئیس هیات بدنسازی و پرورش اندام 

خراسان رضوی در چهار سال آینده انتخاب شد  

 سرمربی سابق تیم ملی کشتی آزاد به عنوان مدیر آکادمی تیم 
پترو بلیش تاکستان انتخاب شد.

به گزارش ایرنا، غلامرضا محمدی سرمربی سابق تیم ملی که با 
مسئولین این تیم تاکستانی قرارداد بسته است امسال به عنوان 
مدیر آکادمی پتروبلیش کارش را در لیگ برتر ادامه دهد. این 

تیم سال گذشته قهرمان لیگ برتر شد.

این تیم سال گذشته در دیدار فینال با نتیجه ۵ بر ۵ مقابل تیم 
بانک شهر و با توجه به مساوی شدن امتیاز مثبت ۲۰ با امتیاز 
فنی بیشتر ۴۱ به ۳۳ به برتری دست یافت و بعنوان قهرمانی 

رسید.
تیم پترو بلیش برخی از ملی پوشــان و دارندگان مدال طلای 
المپیک از جمله یونس امامی، زائوربیک سیداکوف، امیر حسین 
زارع، علیرضا کریمی، علیرضا ســرلک و امیر علی آذرپیرا را در 
ترکیب داشت و توانست برای نخستین بار این استان قهرمان 

لیگ برتر کشتی آزاد شود.

سید سعید سیدزادگان رییس هیات 
بدنسازی و پرورش اندام خراسان رضوی شد

بازگشت سرمربی سابق تیم ملی به کشتی

511/1آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۹۰۰۰۶۷۰ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک چناران تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابوالفضــل ایرجی ورانلو فرزند 
ذوالفقار بشماره شناسنامه ۴۳۵ صادره از چناران در ششدانگ یک 
باب ســاختمان به مساحت ۲۷۸/۱۴  مترمربع قسمتی از پلاک 
۴۴۱ فرعی از ۱۳۰  اصلی واقع در چناران خراسان رضوی بخش ۷ 
حوزه ثبت ملک چناران از محل مالکیت مجتمع اقتصادی کمیته 
امداد امام خمینی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خــود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 
شد. تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۲۱ تاریخ انتشار نوبت دوم 

: ۱۴۰۲/۰۷/۰۶ م.الف۴۱
حجت بصیرت زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک چناران

اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي در نظر دارد مناقصات به شرح ذیل  را از طریق 
سامانه الکترونیکي دولت برگزار نماید. تاریخ انتشار در سامانه ۱۴۰۲/۰۷/۰۵ مي باشد. 
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